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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

Дзякуй усiм, хто падтрымлiвае «Народную Волю»  
ў гэты надзвычай  цяжкi час. 

Рэдакцыя.

СТАЛО ИЗВЕСТНО…

Главы МИД Европейского Союза 
 утвердили 4-й пакет индивидуальных 

санкций в отношении Беларуси
Совет ЕС на уровне министров иностранных дел утвердил четвертый пакет индивидуальных санкций в отношении Беларуси, в который включены  

86 физических и юридических лиц. Об этом сообщил вчера европейский дипломатический источник, передает ТАСС.
«Совет ЕС утвердил индивидуальные 

рестриктивные меры в отношении Беларуси», 
– сказал он.

Это же подтвердил и глава дипломатии ЕС 
Жозеп Боррель.

Глава МИД Финляндии Пекка Хаависто 
еще до утверждения санкций пояснил, что 
ЕС примет санкции против официального 
Минска за «нарушения прав человека и давле-
ние на оппозицию», а также дополнительные 
санкции за принуждение к посадке самолета 
Ryanair».

Он подчеркнул, что страны Евросоюза 
придерживаются единой позиции, требуя 
освобождения всех политических заключен-
ных и задержанных в Беларуси.

Ранее Боррель сообщил, что экономиче-
ские санкции против официального Минска 
рассмотрят на саммите ЕС 24–25 июня и 
утвердят сразу после него.

«Экономические санкции будут рассмотре-
ны на саммите ЕС 24–25 июня и утвержде-
ны после встречи глав государств, – заявил 
Боррель. – Они будут направлены на белорус-
ский экспорт в Евросоюз, о конкретных отрас-
лях я пока не могу говорить».

Боррель подчеркнул, что ЕС стремился 
избегать экономических санкций, которые 
«наносят удар по всей экономике и благосо-
стоянию людей», однако «поскольку прави-
тельство [Беларуси] не меняет свою схему 
действий, мы должны наращивать давление».

Санкционный список 
Евросоюза  

в отношении конкретных 
лиц

Судьи, следователи и прокуроры:
Наталья Бугук, судья Фрунзенского райо-

на г.Минска,
Алина Касьянчик, помощник прокурора 

Фрунзенского района г.Минска,
Игорь Курилович, старший следователь 

Следственного комитета Фрунзенского района 
г.Минска,

Сергей Шатило, судья Советского района 
г.Минска,

Анастасия Ачалова, судья Ленинского 
района г.Минска,

Мария Ерохина, судья Фрунзенского рай-
она г.Минска,

Юлия Близнюк, судья Фрунзенского рай-
она г.Минска,

Анастасия Кулик, судья Первомайского 
района г.Минска,

Максим Трусевич, судья Первомайского 
района г.Минска,

Татьяна Мотыль, судья Московского рай-
она г.Минска,

Александр Руденко, заместитель председа-
теля Октябрьского суда г.Минска,

Александр Вовк, судья Советского района 
г.Минска,

Ольга Неборская, судья Октябрьского 
района г.Минска,

Марина Запасник, заместитель председа-
теля Ленинского суда г.Минска,

Максим Филатов, судья в г.Лиде 
Гродненской области,

Андрей Грушко, судья Ленинского района 
г.Бреста,

Дмитрий Гора, председатель Следственного 

комитета Республики Беларусь,
Алексей Стук, заместитель генерального 

прокурора Республики Беларусь,
Геннадий Дыско, заместитель генерально-

го прокурора Республики Беларусь.

Депутаты:
Светлана Любецкая, депутат Палаты пред-

ставителей, председатель Постоянной комис-
сии по законодательству,

Алексей Егоров, депутат Палаты предста-
вителей, член Постоянной комиссии по зако-
нодательству,

Александр Омельянюк, депутат Палаты 
представителей, член Постоянной комиссии 
по законодательству,

Олег Гайдукевич, заместитель председате-
ля Постоянной комиссии по международным 
делам Палаты представителей.

Государственные СМИ:
Андрей Муковозчик, политический обо-

зреватель газеты «СБ.Беларусь сегодня»,
Сергей Гусаченко, заместитель председате-

ля Белтелерадиокомпании,
Геннадий Давыдько, член Палаты пред-

ставителей, председатель Постоянной комис-
сии по правам человека и СМИ,

Ольга Чемоданова, пресс-секретарь МВД.

Администрации вузов:
Сергей Скриба, заместитель ректора 

Белорусского государственного экономическо-
го университета, отвечает за репрессии про-
тив студентов и их отчисления из вуза,

С ерг ей Р у бн и кови ч ,  ректор 
Белорусского государственного медицин-
ского университета,

Александр Баханови, ректор Брестского 
государственного технического университета,

Михаил Борозна, ректор Белорусской 
государственной академии искусств.

Чиновники, функционеры:
Максим Рыженков, первый заместитель 

главы Администрации президента,
Дмитрий Лукашенко, средний сын 

Александра Лукашенко, бизнесмен, председа-
тель Президентского спортивного клуба,

Лилия Лукашенко, жена старшего сына 
Александра Лукашенко Виктора, директор 
художественной галереи,

Валерий Иванкович, генеральный дирек-
тор «МАЗа»,

Александр Шатров, бизнесмен, владелец и 
директор компании Synesis,

Сергей Тетерин, бизнесмен, владелец ком-
пании BELGLOBALSTART, совладелец VIBEL, 
председатель Белорусской федерации тенниса,

Михаил Гуцериев, российский бизнесмен 
с бизнес-интересами в Беларуси, владелец ком-
паний «Сафмар», «Славкалий» и «Славнефть»,

Алексей Олексин, один из ведущих биз-
несменов Беларуси, совладелец Bremino Group, 
имеет широкие интересы в нефтяной отрасли, 
энергетике, недвижимости, логистике, табач-
ной отрасли,

Александар Зайцев, бизнесмен, совладелец 
Bremino Group и Sohra Group, бывший помощ-
ник Виктора Лукашенко,

Иван Мыслицкий, заместитель начальни-
ка Департамента исполнения наказаний МВД,

Олег Беляков, заместитель начальника 
Департамента исполнения наказаний МВД,

Владислав Мандрик, заместитель начальни-
ка Департамента исполнения наказаний МВД,

Олег Лащиновский, бывший заместитель 
начальника Департамента исполнения наказа-
ний МВД,

Жанна Батурицкая, начальник управле-
ния исполнения приговоров Департамента 
исполнения наказаний МВД,

Дмитрий Стребков, начальник тюрьмы 
№8 в Жодино,

Евгений Шапетько, начальник Центра 
изоляции правонарушителей (Окрестина),

Игорь Кенюх, начальник изолятора вре-
менного содержания (Окрестина),

Глеб Дриль, заместитель начальника изо-
лятора временного содержания (Окрестина),

Владимир Лапырь, заместитель началь-
ника изолятора временного содержания 
(Окрестина),

Александр Василюк, руководитель след-
ственной группы Следственного комитета,

Евгений Архиреев, руководитель Главного 
следственного отдела Центрального офиса 
Следственного комитета,

Алексей Коврижкин, руководитель след-
ственной группы Следственного комитета,

Александр Агафонов, первый заместитель 
руководителя Главного следственного отдела 
Следственного комитета,

Константин Бычек, начальник следствен-
ного отдела КГБ,

Андрей Бокач, начальник РУВД 
Первомайского района г.Минска,

Александр Полулех, начальник РУВД 
Фрунзенского района г.Минска,

Александр Захвицевич, заместитель началь-
ника РУВД Фрунзенского района г.Минска,

Сергей Ушаков, заместитель начальника 
РУВД Фрунзенского района г.Минска,

Сергей Артеменко, заместитель начальни-
ка РУВД Первомайского района г.Минска.

Александр Ридецкий, бывший начальник 
РУВД Октябрьского района г.Минска,

Дмитрий Бурдюк, начальник РУВД 
Октябрьского района г.Минска,

Виталий Капилевич, начальник 
Ленинского РУВД г.Минска,

Кирилл Кислов, начальник РУВД 
Заводского района г.Минска,

Сергей Варейко, начальник РУВД 
Московского района г.Минска,

Сергей Дубовик, заместитель начальника 
Ленинского РУВД г.Минска,

Александр Андриевский, заместитель 
начальника Фрунзенского РУВД г.Минска,

Виталий Мокрицкий, заместитель началь-
ника Октябрьского РУВД г.Минска (до 17 дека-
бря 2020 г.), начальник Партизанского РУВД,

Евгений Врублевский, старший сержант 
милиции Центра изоляции правонарушите-
лей (Окрестина),

Николай Карпенков, заместитель мини-
стра внутренних дел, бывший начальник 
ГУБОПиК,

Михаил Гриб, начальник ГУВД 
Мингорисполкома (до октября 2020 года воз-
главлял в Витебске ГУВД),

Виктор Хренин, министр обороны 
Республики Беларусь,

Игорь Голуб, командующий Военно-
воздушными силами и войсками противовоз-
душной обороны,

Андрей Гурцевич, начальник Главного шта-
ба, первый заместитель командующего ВВС,

Леонид Чу ро ,  гендиректор 
«Белаэронавигации»,

Алексей Авраменко, министр транспорта 
Республики Беларусь,

Артем Сикорский, директор отдела авиа-
ции Министерства транспорта.

                                    ***
Ранее, в октябре, ноябре и декабре, 

Евросоюз ввел три пакета санкций против 
властей Беларуси. Ограничительные меры 
касаются официальных лиц, а также некото-
рых предприятий.

Всего в санкционном списке тогда были 84 
лица, которым запрещен въезд в страны ЕС. 
В список входят Александр Лукашенко, его 
сын Виктор Лукашенко, глава ЦИК Лидия 
Ермошина, председатель КГБ Иван Тертель, 
экс-председатель Следственного комитета 
Иван Носкевич, генпрокурор Андрей Швед 
и другие силовики, а также судьи и члены 
избирательных комиссий.

Также ранее ЕС ввел санкции против юри-
дических лиц: ЗАО «Белтехэкспорт», «Дана 
Холдингз/Дана Астра», Управления делами 
президента Беларуси, ООО «Синезис», ОАО 
«АГАТ – электромеханический завод», ОАО 
«140-й ремонтный завод» и ОАО «Минский 
завод колесных тягачей».

По неофициальной информации, под 4-й 
пакет санкций, вероятнее всего, попадут 
МАЗ, «БелАЗ», Logex, «Новая нефтяная ком-
пания», Sohra, Bremino Group, Globalcustom и 
«Белаэронавигация».

США внесли  
6 юридических и  

16 физических лиц  
в санкционный список

В том числе КГБ и ГУБОПиК
Среди физлиц: Наталья Кочанова, 

Иван Тертель, Наталья Эйсмонт, Николай 
Карпенков, Андрей Швед и другие.

Юридические лица: ЦИП 
Мингорисполкома на Окрестина, УВД 
Брестского облисполкома, Внутренние 
войска, КГБ, ГУБОПиК.

«Мы не успокоимся, пока все политзаключенные  
не выйдут на свободу»

Еврокомиссар Оливер Вархейи выложил в «Твиттере» видеообращение Евросоюза к белорусам.

США, ЕС, Канада и Британия призвали режим 
Лукашенко освободить политзаключенных

ПОЗИЦИЯ

Оно начинается словами председателя 
Еврокомиссии Урсулы фон дер Ляйен о 
восхищении мужеством белорусов.

В ролике перечисляется, как ЕС помо-
гает репрессированным и наступлению 
демократических перемен в Беларуси: 

упоминается программа в три миллиарда 
евро – этими деньгами Евросоюз под-
держит Беларусь, когда в ней начнется 
демократическая трансформация.

Также в видео демонстрируется 
кадр с текстом: «Мы не успокоимся, 

пока все политзаключенные не вый-
дут на свободу».

Напомним: вчера Евросоюз при-
нял 4-й пакет санкций против режима 
Лукашенко, а на днях будет объявлено о 
пакете экономических санкций.

ПОЗИЦИЯ ВЧЕРА

CША, ЕС, Канада и Великобритания при-
звали режим Лукашенко освободить политза-
ключенных и плотно сотрудничать над рас-
следованием инцидента с самолетом Ryanair, 
говорится в совместном заявлении сторон.

«Мы едины в призыве к режиму Лукашенко 
полностью сотрудничать с международными 
расследованиями событий 23 мая, немедленно 

отпустить всех политических заключенных, 
реализовать все рекомендации независимой экс-
пертной миссии Московского механизма ОБСЕ, 
а также начать всеобъемлющий и подлинный 
политический диалог между властями и пред-
ставителями демократической оппозиции и 
гражданского общества под эгидой ОБСЕ», – 
говорится в заявлении.
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ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Напомним, что Мария Колесникова в 
прошлом году была руководителем штаба 
претендента на президентскую должность 
Виктора Бабарико, а после выборов вошла 
в президиум Координационного совета.

В начале сентября неизвестные в центре 
Минска посадили Колесникову в микро-
автобус и увезли. На следующий день вла-
сти объявили, что она пыталась бежать в 
Украину, но была задержана. Сама Мария 
заявила, что силовики хотели депортиро-
вать ее из Беларуси и ей пришлось порвать 
паспорт, чтобы остаться на родине.

Марии Колесниковой предъявили окон-
чательное обвинение по трем статьям УК 
Беларуси: призывы к действиям, направ-
ленных против национальной безопасно-
сти (ч.3 ст.361), заговор с целью захвата 
власти (ч.1 ст.357), создание экстремистско-
го формирования (ч.1 ст.361-1).

«Это судьба!»
– Служить на флот я отправился после 

1-го курса Минского радиотехнического 
института, – рассказывает о себе Александр 
Павлович Колесников. – Мне предлагали дать 
направление для поступления в военное 
училище, но не захотел. Всё-таки на «граж-
данке» уже год отучился в институте.

После армии вернулся в Минск, окон-
чил вуз. Потом долгое время работал в 
гражданской авиации: сначала в авиаци-
онном училище, затем в информационно-
вычислительном центре. Работа, которая 
требовала и дисциплины, и ответственно-
сти. Видимо, все эти качества моим детям 
и передались. Да и супруга была такая же.

– Вы женились во сколько лет?
– В двадцать пять. Тамара была младше 

меня на два года. Она закончила политех и 
работала в проектном институте.

Кстати, наше знакомство – это целая 
история! Как-то ко мне приехал друг, с 
которым мы вместе служили. Он закончил 
военно-морское училище и в отпуске наве-
дался в Минск. Решил меня навестить со 
своим товарищем. Встретились дома, и он 
предложил: «Сегодня у нас будет вечерин-
ка, девушки придут… Приходи тоже».

Вот на этой вечеринке мы с Тамарой и 
познакомились, хотя вначале моя будущая 
супруга считалась девушкой моего друга. 
Но я ему выбора не оставил. Мне сейчас 
даже трудно представить, как всё было бы 
в моей жизни, если бы не та вечеринка. 
Это судьба!

– У вас две дочери – Мария и Татьяна. 
Наверное, сына хотели?

– Очень хотелось, чтобы родился сын, 
но сейчас понимаю, что, наверное, судьба 
специально всё сделала для того, чтобы у 
меня были именно две заботливые дочери. 
Я восхищаюсь их поступками, их жизнью 
и отношением к себе и людям. Это дорого-
го стоит! Когда ты становишься взрослее 
и мудрее, то понимаешь, насколько это 
важно.

Маша старше Татьяны на четыре года. 
Перед рождением каждой дочки мы с 
женой писали расписку, что принимаем 
ответственность на себя. У Тамары было 
больное сердце, болезнь приобрела хрони-
ческий характер. И я просил жену, чтобы 
она всё взвесила и обдумала. Собирался 
даже консилиум врачей, который вынес 
вердикт: рожать опасно. Но супруга при-
няла однозначное решение, и в итоге пода-
рила мне двух прекрасных дочерей.

Мы были молоды и, наверное, до конца 
не осознавали опасность. Были готовы к 
рискам, поэтому решение приняли в поль-
зу рождения детей.

«Если бы все такие были, как 
Мария!..»

– Помните день рождения первой 
дочери?

– 24 апреля 1982 года – это был незабы-
ваемый день! Я как раз заканчивал инсти-
тут, писал дипломную работу. Супруга 

очень хорошо чертила, и она мне помогала. 
И как раз накануне вызова «скорой» надо 
было закончить последний чертеж. Тамара 
его закончила поздно вечером, а под утро 
пришлось ехать в роддом на Бельского.

Я забрал вещи супруги и отправился 
пешком домой, это было недалеко. И вот 
иду по улице. Около пяти утра. На плече 
– женское пальто, в руках – сапоги и пакет 
с вещами. Слышу – сзади резкий звук тор-
мозов. Обернулся – милиция!

«Куда идем? Кого ограбил? Документы?» 
А у меня не было с собой никаких доку-
ментов. Конечно, объяснил, кто я такой и 
откуда иду. Они позвонили в роддом, про-
верили информацию, и меня отпустили, но 
ситуация была, конечно, забавная.

В тот же день я вышел на работу, но там 
знали, что жена должна родить, и отпу-
стили домой пораньше. Прилег дома отдо-
хнуть и сквозь сон услышал голос тещи: 
«Вставай, папаша! У тебя дочь родилась!»

Помню, сразу бросился за цветами, 
побежал в роддом, но букет не хотели при-
нимать. Уговорил одну нянечку: «Вы про-
сто покажите супруге цветы, а затем забе-
рите их себе».

– Сложно было с детьми молодым 
родителям?

– Совершенно не сложно. Дети были 
настолько спокойные, что соседи даже 
завидовали. Они редко капризничали, ред-
ко плакали.

Мы жили на первом этаже в семейном 
общежитии, иногда оставляли коляску с 

Машей под окном. Она могла лежать одна, 
что-то мурлыкать себе под нос, разговари-
вать на своем языке. Танюша была такая же.

Сложнее было совмещать работу и уход 
за детьми, потому что декретный отпуск 
тогда был, кажется, всего год. Годовалых 
детей отдавали в ясли, поэтому бывали 
разные ситуации. Но нянечки детей хвали-
ли. Маша своей улыбкой и обаянием оча-
ровывала всех. Помню, когда ее забирал, 
она всегда бежала ко мне с распростер-
тыми ручонками и кричала: «Па-а-а-па!» 
Столько было радости и улыбок, что эти 
моменты помнишь всю жизнь.

Маша была очень искренняя и откры-
тая. А вот Танюша несколько более сдер-
жанная – скрывала свои чувства и харак-
тер.

– Какие-то таланты у Маши в детстве 
проявлялись?

– У нее всегда был интерес к музыке. 
Кроме того, дети очень много читали. Это 
настолько их увлекало, что даже зрение 
себе рано испортили. Читали скрытно, под 
одеялом, с фонариком…

Супруга настаивала на том, чтобы наши 
дети не оставались долго без каких-то 
занятий. Она понимала, что улица, с одной 
стороны, в качестве социума неплоха, а с 
другой – ребенка нужно чем-то занимать.

Поэтому Маша ходила заниматься и 
в танцевальный кружок, и в спортивную 
секцию, и на музыкальные занятия. Таня 
без дела тоже не оставалась.

И я рад, что мы показали детям, насколь-

ко широк круг интересных занятий. Хотя 
было непросто, потому что их нужно было 
возить по всему городу то на танцы, то на 
музыку, то в спортивную секцию. Даже 
изыскивали финансовые возможности, 
чтобы дети ходили на платные занятия по 
изучению иностранных языков.

И это не было помехой для хорошей 
учебы в школе. Помню, как-то пришел на 
родительское собрание в класс, где учи-
лась Маша. Сижу, слушаю, как классная 
руководительница рассказывает об одном 
ученике, о другом… О дочке – ни сло-
ва. Я не выдержал, поднял руку и спра-

шиваю: «А что можете сказать о Марии 
Колесниковой?» Та отвечает: «Если бы 
все такие были, как Мария!..» Эти сло-
ва, конечно, были для меня бальзамом на 
сердце. Я понимал, что и здесь лишнего 
родительского контроля не надо.

Музыкальный талант
– Когда Мария начала заниматься 

музыкой серьезно?
– Честно говоря, сначала хотели, чтобы 

она выбрала классический вариант – заня-
тия на фортепиано, но мы тогда жили в 
таких стесненных условиях, что и форте-
пиано в комнате поставить негде было.

Кроме того, рядом с нашим домом была 
школа с музыкальным уклоном, но на фор-
тепиано набор был закончен, Маше не хва-
тило места. И тогда один из педагогов 
посоветовала: «Пускай попробует играть 
на флейте. Нежный инструмент, приятное 
звучание...»

Надо сказать, что к тому моменту у 
старшей дочери появились некоторые про-
блемы с дыханием. И когда доктор услыша-
ла, что Маше предлагают играть на флейте, 
невероятно обрадовалась: «Для девочки – 
идеальный вариант! Это будет для нее как 
оздоровительная гимнастика».

– Флейта дочке понравилась?
– Она с удовольствием ходила в музы-

кальную школу и даже гордилась этим. 
Это стало делом ее жизни.

Позже было училище, Белорусская 
академия музыки, работа в оркестре… И 
именно тогда она почувствовала гендерное 
неравенство. Например, в училище Маша 
была единственной девочкой в группе. 
Обращала внимание, что почти все дири-
жеры – мужчины.

Кстати, Мария с огромным уважени-
ем относилась к дирижерам Геннадию 
Проваторову и Виктору Бабарикину. 
Проваторов Маше даже как-то сказал: «У 
тебя есть хорошие данные для того, чтобы 
стать великим дирижером. Я готов тебе 
передать свои опыт и знания».

Александр КОЛЕСНИКОВ:

«Маша могла бы сейчас  
   спокойно жить за границей, но…»

Отец Марии Колесниковой рассказал «Народной Воле» о себе, семейных традициях  
и позитивных письмах от дочери из изолятора.



33 Л Ю С Т Э Р К А http://www.nv-online.info

22 ×ÝÐÂÅÍß 2021 ã.

ПАМЯТЬ

– А как получилось, что Мария на две-
надцать лет уехала в Германию?

– Это была как будто награда за ее 
упорство и труд. Маша в 2007-м выиграла 
право на учебу в Высшей школе музыки в 
Штутгарте. Но проблема была в том, что 
мы с супругой не могли обеспечить стра-
ховой взнос. Это были для нас огромные 
деньги – около 10 тысяч евро.

И в этот момент на помощь Марии при-
шел ее очень хороший знакомый по высту-
плениям, который согласился стать финан-
совым гарантом. Он не только оплатил 
страховой взнос, но и поддержал Машу в 
Германии. Этот человек для нас и сейчас 
как родной.

Мы тоже передавали деньги дочери, 
чтобы как-то поддержать ее, но понима-
ли, что этого очень мало. Маша не хотела 
брать эти деньги, она любила быть само-
стоятельной, а поэтому в Штутгарте устро-
илась на подработку в булочную. Утром 
бегала туда, выполняла какую-то работу. 
Днем училась, а вечером снова приходила 
в булочную мыть посуду и приводить кух-
ню в порядок.

Позже Мария пошла на курсы немец-
кого языка, прошла все ступени, чтобы 
подтвердить свою квалификацию. Стала 
давать частные уроки, и из нее получился 
прекрасный педагог.

– Это правда, что Мария могла при-
нять немецкое гражданство?

– Да, но, когда она ознакоми-
лась с предложением руководителя 
«Белгазпромбанка» Виктора Дмитриевича 
Бабарико, то со сменой гражданства реши-
ла повременить.

– Но могла остаться жить и работать в 
Германии?

– Могла, хотя последние два года, когда 
Маша перебралась в Минск, стали реша-
ющими. Она сказала так: «Папа, мне от 
Виктора Дмитриевича поступило такое 
предложение, от которого я не могу отка-
заться». Это было предложение возглавить 
культурную площадку «ОК16».

«Даже не представляла, что у нас 
есть такие люди!»

– Как она познакомилась с Виктором 
Бабарико?

– Пересекались во время каких-то куль-
турных мероприятий. Позже Мария увиде-
ла объявление, что идет поиск кандидатур 
на должность руководителя культурной 
площадки. Для этого нужно было предо-
ставить свою концепцию развития этого 
проекта.

Маша сначала направила резюме и 
свои соображения, но ей никто не отве-
чал. Отправила повторно. И тогда посту-
пил звонок с приглашением на встре-
чу. После этого Маша просто летала! О 
Викторе Бабарико она тогда сказала так: 
«Даже не представляла, что у нас есть 
такие люди!»

Сначала Марии приходилось работать 
на две страны, но это было трудно. Не 
могла до конца раскрыться здесь. И тогда 
дочь приняла окончательное решение о 
переезде в Минск. Этому поспособствова-
ла еще и смерть матери. Маша понимала: 
мне нужна поддержка.

…Тамары не стало 14 июня 2019 года. В 
этот день ей была назначена плановая опе-
рация на сердце в столичной 1-й больнице. 
Мы все почему-то были уверены, что всё 
пройдет хорошо, поддерживали ее. Я ска-
зал супруге, что приеду в больницу, буду 
рядом во время операции, но она катего-
рически отказалась. Мол, всё обойдется. 
Не обошлось…

– Не выдержало сердце?
– Я помню, что операцию должны были 

сделать в первой половине дня, но тогда был 
очень жаркий день, в больницу поступило 
много больных. Поэтому сначала операцию 
перенесли на вторую половину дня, затем – на 
вечер. Последнюю СМС-ку от супруги я полу-
чил примерно в девять вечера. Было всего два 
слова: «Я поехала». Ответил: «С богом!»

Я ожидал, что какой-то результат будет 
уже через два часа. После 23.00 мне позво-
нили из больницы и сказали: «Вашей жены 
не стало. Соболезнуем…»

Тамара всю жизнь боялась этой опера-
ции, тянула с ней, хотя давно предлагали 
оперироваться. Ей было всего 62 года…

– Мария в то время уже была в Минске?
– Да, обе дочери меня в тот момент очень 

сильно поддержали. Мария тогда уже начала 
реализовывать предложенный ей культур-
ный проект, а позже приняла решение и 
возглавить штаб Виктора Бабарико во время 
президентской кампании.

– Не было боязни за дочь, которая 

решила участвовать в политической кам-
пании? Делать это в Беларуси – не совсем 
безопасно…

– И я, и дети прекрасно понимали, чем 
всё может закончиться, но у нас в семье не 
принято что-то запрещать. И в тот момент, 
когда не стало супруги, я понимал, что 
бесполезно будет высказывать Марии свои 
опасения.

Хотя я их всё равно высказал, но ста-
рался своими словами дочь не напугать. 
Она сама всё обдумала и приняла решение. 
И оно не было сюиминутным. Если бы я 
стал давить, используя какие-то семейные 
ценности, то это дочери только помешало 
бы.

Возможно, если бы была жива супру-
га, то, наверное, ни Мария, ни Татьяна не 
пошли бы тем путем, который выбрали.

А я, когда увидел тот успех, который 
начала приносить работа штаба Виктора 
Бабарико, был просто в восхищении. 
Многие не думали, что предвыборная кам-
пания пройдет так ярко, что она объеди-
нит миллионы людей.

«Она осталась верна команде и 
тем, кто ее поддерживал…»

– Но итог печален – массовые репрес-
сии, которые продолжаются до сих пор. В 
тюрьмах около полутысячи политзаклю-
ченных, в том числе Виктор Бабарико и 
Мария Колесникова…

– Маша меня в письмах поддержива-
ет очень позитивным видением ситуации. 
Цензура всего не пропускает, но даже по 
ее настроению и редким высказываниям я 
понимаю, что она осталась преданной сво-
им убеждениям и показывает пример тем, 
кто находится в таких же условиях.

Я за всё время, что дочь за решеткой, 
не получил ни одного письма с негати-
вом. Только позитив! Мне понравились 
ее слова: «Папа, те, кто расследует мое 
дело, настолько неуютно себя чувствуют, 
что ты даже не представляешь. Хотя я 
нахожусь в изоляторе, но намного сво-
боднее, чем они. Я вижу, что им намного 
тяжелее».

– У Марии был шанс уехать за грани-
цу, но она осталась. Вы считаете, что это 
было правильное решение?

– Честно говоря, я был очень удивлен 
тем, в какой форме Мария выразила свой 
протест. Она на самом деле могла поки-
нуть пределы страны и сегодня относи-
тельно спокойно жила бы за границей.

Но затем я осознал, что этот шаг Марии 
– черта ее характера. Это ответственность 
перед людьми. Она осталась верна и пре-
данна своей команде и тем, кто ее поддер-
живал.

– Дочь вам часто пишет?
– Да, хотя я не ставил перед собой цель 

подсчитать все ее письма. Но пишет прак-
тически каждый день. И там, как я уже 
говорил, один позитив. Вот из последне-
го письма: «Привет мой самый любимый 
и лучший на свете папочка! Как у тебя 
дела? Как бабуля с дедулей? Как там наши 
родные и прекрасные друзья? Передавай 
всем огромные приветы и обнимай за меня 
всех-всех-всех. Я очень по вам скучаю и 
жду нашей встречи. Точно знаю, что всё 
будет хорошо. Берегите себя! Люблю и 
крепко обнимаю!»

За май мне пришло от Маши 11 писем, 
и это прорыв! В апреле и марте в месяц 
приходило всего по 2–3 письма.

– О своем здоровье, условиях содержа-
ния сообщает?

– Знаю, что сейчас, когда она изучает 
свое дело, находится в камере одна. Раньше 
была сокамерница, но ее куда-то перевели.

На администрацию Маша не жалуется, 
говорит, что к ней отношение нормальное. 
Здоровье вроде тоже в норме.

– Как вы всё это время держитесь?
– Мне, конечно, тяжело сознавать, 

что дочь находится за решеткой, но опу-
скать руки не приходится. Во-первых, у 
меня старенькие родители, за которыми 
нужен уход. Папе – 93 года, маме – 88. 
(Когда материал уже был заверстан, при-
шло печальное известие: скончалась мама 
Александра Колесникова. – Ред.) Во-вторых, 
мне нужно сохранять силы, чтобы 
дождаться дочерей (Татьяна была вынуж-
дена покинуть Беларусь). Так что стара-
юсь духом не падать. А когда наступает 
уныние, то очень сильно помогают друзья 
Маши, и я невероятно благодарен всем!

Если бы у меня был дар описывать собы-
тия, дар изложить всё в рамках какого-то 
произведения, то, думаю, получилась бы 
очень интересная штука…

Алесь СИВЫЙ.

ВМЕСТО 8 ЧАСОВ –  
8 ДНЕЙ

Благодаря героизму и мужеству защитников Брестской крепости гитлеровцам  
на ее захват понадобилось в 24 раза больше времени, чем планировалось.

Недавно ушел из жизни последний свидетель обороны 
Брестской крепости. По долгу своей работы еще в советское вре-
мя я встречался с Петром Павловичем Котельниковым, очень 
простым в общении, вежливым человеком. Когда приходилось 
представлять его как защитника крепости, он скромно заявлял, 
что он свидетель и участник тех трагических и героических 
событий и в меру возможностей 12-летнего ребенка пытался 
помогать взрослым. Петру Павловичу пришлось пройти через 
немецкий плен.

Моему отцу, проживавшему в д.Пугачево, в июне 1941 года было 
одиннадцать лет. Он рассказывал, как в первые дни войны в районе 
Ковалевки был подбит советский танк КВ, а где-то через неделю 
после начала войны он с товарищами бегал по крепости и собирал 
гильзы, патроны и другие «интересные» вещи. Это были новые 
забавы для детей войны с жестокими последствиями – от этих 
«игрушек» можно было погибнуть или стать калекой. Близкий друг 
отца остался без кистей рук.

Брестская крепость уже после войны стала синонимом неслом-
ленного духа и стойкости советского солдата.

Но события в крепости – это еще и символ трагического эта-
па начала войны по всей линии советской границы от Баренцева 
до Чёрного моря, периода войны с огромным числом погибших и 
военнопленных, прошедших через гитлеровский плен, а затем недо-
верие, несправедливость после освобождения.

•	 Только	 в	 первый	 год	 войны	 вермахт	 захватил	 в	 плен	
3,35 миллиона советских солдат и офицеров. Во время Великой 
Отечественной войны всего в плен попали 4,559 миллиона совет-
ских военнослужащих. Вернулись из плена 1.836.562 человека (40%).

•	 За	 годы	 Великой	 Отечественной	 войны	 Советский	 Союз	
взял в плен 3.486.206 военнопленных гитлеровцев. Вернулись из 
плена 2.967.685 человек (85,1%).

Брестскую крепость штурмовала 45-я пехотная дивизия вер-
махта. Солдаты этой дивизии считались элитой немецкой армии. 
Это было особое подразделение, которое выделял среди других сам 
Гитлер. 45-я дивизия всегда быстро и четко выполняла поставлен-
ные перед ней задачи. Она первой триумфально вошла в Париж. 
Эта дивизия прошла Бельгию, Голландию, воевала в Варшаве.

В сентябре 1939 года гитлеровцы получили опыт захвата 
Брестской крепости, которую защищал польский гарнизон. Поэтому 
в 1941 году у командования дивизии были все необходимые сведе-
ния о крепости и четкий план действий – на захват было отведено 8 
часов. Однако эти элитные силы вермахта потратили 8 дней.

Активная группа защитников цитадели, понеся колоссальные 
потери в живой и материальной силе, смогла благодаря проявлен-
ному героизму и мужеству 24-кратно перекрыть определенный 
гитлеровским планом «норматив».

29 июня немецкая авиация сбросила на Восточный форт (послед-
ний очаг сопротивления) две 500-килограммовые бомбы и одну 
бомбу весом 800 килограммов.

Утром следующего дня штаб немецкой 45-й пехотной дивизии 
доложил о полном взятии Брестской крепости. Дивизия объявила 
о захвате 7000 пленных, включая 100 офицеров. Потери гитлеров-
цев составили 482 убитых (в том числе 32 офицера) и более 1000 
раненых, что составило более 5% от общего числа убитых на всем 
Восточном фронте к 30 июня 1941 года.

5 июля 1941 года. Лагерь военнопленных, захваченных в Минско-
Белостокском котле, в Дроздах: 140 тысяч человек на 9 гектарах 

под открытым небом.

Немецкие командиры были поражены смелостью защитников 
Брестской крепости и отмечали отвагу, с которой те сражались. Из 
немецкого отчета о штурме Брестской крепости:

«…была сброшена одна 1800-килограммовая бомба, которая 
попала в угол стены рва и своим взрывом сотрясла весь город Брест. 

Сопротивление русских ослабло. Пропустив вперед некоторое коли-
чество женщин с детьми, вечером сдались 389 человек; от своего 
командира, майора, они теперь получили разрешение сдаться. Они 
совсем не были потрясенными, выглядели крепкими и хорошо питав-
шимися, создавали впечатление дисциплинированности. Майор и 
комиссар найдены не были, по сведениям, они застрелились. 

…Русские сражались в Брест-Литовске неимоверно выносливо и 
стойко, показали отличную солдатскую выучку и в большинстве 
своем проявили заслуживающую уважения готовность сражаться».

Впечатления немецкого генерала о первых неделях войны:
«Упорное сопротивление русских заставляет нас вести бой по 

всем правилам наших боевых уставов. В Польше и на Западе мы мог-
ли позволить себе известные вольности и отступления от устав-
ных принципов; теперь это недопустимо.

…Русские всюду сражаются до последнего человека. Лишь места-
ми сдаются в плен… 

Часть русских сражается, пока их не убьют, другие бегут, 
сбрасывают форму и пытаются выйти из окружения под видом 
крестьян».

Жены и дети бойцов РККА в окружении немецких солдат.
В 1941 в Бресте проживало около 70 тысяч человек. 

Оккупационными властями Брест был включен в состав 
Рейхскомиссариата Украины. За годы оккупации 60% населения 
города было уничтожено.

•	По	немецким	данным,	в	первый	месяц	войны	было	уничтоже-
но 4435 жителей города.

•	За	годы	оккупации	уничтожено	около	40.000	жителей	города.
•	Уничтожено	брестское	гетто.	Погибли	34.000	евреев.
28 июля 1944 года в результате Люблинско-Брестской операции 

город освобожден армиями под командованием генералов П.А.Белова, 
В.С.Попова, А.А.Лучинского в составе 1-го Белорусского фронта 
(командующий – маршал Советского Союза К.К.Рокоссовский).

В городе на тот момент было 14.960 жителей.
В честь освобождения Бреста в Москве был дан салют двадца-

тью артиллерийскими залпами из 224 орудий. Отличившимся в 
боях за Брест 47 воинским частям и соединениям было присвоено 
почетное наименование «Брестских». Более двадцати воинов стали 
Героями Советского Союза.

8 мая 1965 года за оборону крепости, мужество и стойкость 
советского народа в борьбе за свободу и независимость Родины 
Брестской крепости было присвоено почетное звание – «Крепость-
Герой» (высшая степень отличия).

А.Кондратюк.
(«Виртуальный Брест».)

Цитадель над Бугом.
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Факт, які ўскосна пацвердзіў нават сам А.Лукашэнка, – вынікі прэзідэнцкіх выбараў, якія адбыліся 9 жніўня мінулага 
года, сфальсіфікаваны.  Дзеля справядлівасці, аднаўлення канстытуцыйных правоў грамадзян неабходна як мага хутчэй 

правесці новую палітычную кампанію па вызначэнні таго, хто пры шырокай падтрымцы беларускага народа зможа 
заняць найвышэйшую пасаду ў дзяржаве.

Вось адказы шэрагу знакамітых і звычайных асоб на пытанне «Народнай Волі»:

Вы за тое, каб новыя прэзідэнцкія 
выбары адбыліся ў 2021 годзе?

Мікалай Ашэйчык,  
былы генеральны дырэктар Салігорскага 

будаўнічага трэста №3, заслужаны будаўнік 
Рэспублікі Беларусь, ганаровы грамадзянін  

г.Салігорска і Мінскай вобласці:
– Трэба падумаць, з ходу так не адкажу, не вельмі 

простае пытанне…

Сяргей ЗАкОННІкАЎ, паэт, лаўрэат Дзяржаўнай 
прэміі Рэспублікі Беларусь імя Янкі купалы:
– Я за тое, каб яны адбыліся. Але пакуль што не 

бачу нейкіх ўмоў для таго, каб адбыліся ў нас сапраўды 
сумленныя, адкрытыя, дэмакратычныя выбары без 
выкарыстання адміністрацыйнга рэсурсу.

А ўвогуле, мяне вельмі бянтэжыць цяперашняя 
сітуацыя, яна страшная… Ніхто не схаваецца ад выра-
шэння свайго лёсу, бо ў нас два франты – барацьба з 
дактатурай унутры краіны, і на знешнім полі – Расія. 
І другі фронт не менш небяспечны, чым першы. Я 
ўпэўнены, што з сітуацыяй у краіне мы ў рэшце рэшт 
разбяромся, у нас шмат разумных людзей, яны давядуць 
справу да канца. А вось тое, што Масква будзе рабіць з 
намі бліжэйшым часам, – гэтага ніхто не ведае. Думаю, 
алігархі, шэрыя сілавыя кардыналы – яны скрупулёз-
на кожны дзень працуюць над праблемай паглынання 
Беларусі. Санкцыямі трэба не толькі лукашэнкаўскі 
рэжым давіць, але і Пуціна…

Тэнгіз ДУМБАДЗэ,  
дэпутат Палаты прадстаўнікоў:

– Разумеючы, які складаны быў апошні час для 
краіны, лічу, што правесці новыя выбары ў гэтым годзе 
проста нерэальна. І нават калі б яны прайшлі, то, мяр-
кую, сусветная супольнасць іх магла б не прызнаць.

Успомніце прэзідэнцкія выбары ва Украіне ў 2004 годзе. 
Тады пасля двух тураў было прызначана паўторнае гала-
саванне. І чацвёрты тур мог бы адбыцца, бо тады пазіцыя 
Захада была адназначная: пакуль «наш кандыдат» Віктар 
Юшчанка не пераможа, мы не будзем прызнаваць выбары. 
Таму, баюся, усё можа паўтарыцца і ў Беларусі.

Сёння ўсім нам трэба змірыцца з сітуацыяй і 
здаць экзамен на трываласць. На мой погляд, уладам 
варта зрабіць урокі з таго, што адбылося ў краіне, а 
тыя, хто знаходзіцца па іншы бок барыкад, павінны 
ўзважана і цывілізавана рыхтавацца да новых выбараў, 
якія будуць, але не ў гэтым і не ў наступным годзе. 
Гэта, на мой погляд, будзе адзінае правільнае рашэнне, 
якое ўсім нам дапаможа пазбегнуць самага страшнага. 
Супрацьстаянне можа прывесці да катастрофы і да таго, 
што ў свеце з’явіцца яшчэ адна «гарачая кропка».

У гэты няпросты час трэба менш крыўдзіцца адзін на 
аднаго, а больш займацца канкрэтнымі справамі.

Генадзь ЗІНОЎчык, былы віцэ-прэзідэнт  
ААТ «Амкадор», пенсіянер:

– Канешне! І чым хутчэй будуць праведзены новыя 
прэзідэнцкія выбары, тым лепш. Надакучыла ўжо гэтая 
сітуацыя. Я жыў і пры камуністах, і ў часы вайны 
быў у акупацыі, але такога цемрашальства, як цяпер у 
Беларусі, за ўсё сваё жыццё не сустракаў! Як яшчэ усё 
гэта народ церпіць…

Васіль БАРАВУЛЯ,  
кіраўнік фермерскай гаспадаркі, крупскі раён:

– Напэўна, так…

Уладзімір ЯРМОшыН,  
былы прэм’ер-міністр Беларусі:

– А чорт яго ведае! Спачатку я таксама думаў, 
што ў гэтым годзе нешта будзе, але не складва-
ецца. Анансавалася з вуснаў чыноўнікаў, што 
быццам бы прэзідэнцкія выбары адбудуцца пасля 
таго, як з’явіцца новая Канстытуцыя. І магчыма, 
што гэта ўжо будзе ў наступным годзе. Але пажы-
вём – пабачым!

Мікалай Сарока, доктар медыцынскіх навук, 
прафесар:

– Канешне. 

Алена АНІСІМ, старшыня ГА «Таварыства 
беларускай мовы», былы дэпутат  

Палаты прадстаўнікоў:
– Я не прыхільніца таго, каб гэтыя выбары адбыліся 

так хуткацечна. Бо не ўпэўнена, што змогуць падрых-
тавацца сапраўдныя кандыдаты для таго, каб правесці 
паўнавартасную прэзідэнцкую кампанію.

Справа ў тым, што калі ў 2020 годзе, як мы бачылі, 
з’явіліся новыя сілы, якія ў прынцыпе былі вельмі 
рашуча настроены на перамены і на тое, каб заняць 
прэзідэнцкую пасаду, то сёлета я не думаю, што змо-
гуць так хутка мабілізавацца і паўдзельнічаць у выба-
рах нейкія іншыя фігуры. Іншая справа, калі абвес-
цяць палітычную амністыю, будуць вызвалены ўсе 
палітзняволеныя, то, не выключаю таго, што выбары 
маглі б прайсці і сёлета.

Алесь ГУРкОЎ, прадпрымальнік, Мінск:
– Падтрымліваю такую ідэю. Але толькі ў тым выпад-

ку, калі гэта будуць сапраўды свабодныя выбары. У 

такім выпадку мы ўбачым крок наперад для беларускага 
грамадства.

Дарэчы, можна колькі заўгодна рабіць прагнозы, але 
нешта не бачна канкрэтных захадаў, каб прэзідэнцкія 
выбары адбыліся сёлета.

Радзім ГАРэЦкІ, акадэмік:
– Справядлівыя і празрыстыя выбары патрэбны не 

толькі ў гэтым годзе – пра іх беларусы даўно мараць.

Аляксандр кАЗУЛІН,  
экс-кандыдат у прэзідэнты:

– Грамадства падрыхтавана да новых выбараў? Яно 
гатова несці адказнасць? Трэба спачатку адказаць на 
гэтыя пытанні.

На маю думку, у гэтым годзе новых выбараў дакладна 
не адбудзецца.

Вячаслаў ОРГІш, доктар навук:
– Не валодаю гэтай тэмай. Каб прадметна яе абмяркоўваць, 

трэба разабрацца ў сітуацыі і ўсё прааналізаваць.

Сяргей ПАПкОЎ,  
намеснік старшыні партыі кХП–БНФ:

– Мы выступаем як за новыя прэзідэнцкія выбары, 
так і за выбары ў Вярхоўны Савет па Канстытуцыі 1994 
года. І наогул за вяртанне гэтай Канстытуцыі.

Сяргей ХАРыТОНчык,  
аператар па абслугоўванні станкоў  
Мінскага завода колавых цягачоў:

– Па вялікім рахунку, ідэя нядрэнная, але не бачу, 
што яна будзе рэалізавана. Хто дапусціць правядзенне 
новых выбараў? Ніхто.

Андрэй САВІНыХ, дэпутат Палаты прадстаўнікоў:
– Я супраць таго, каб праводзіць нейкія новыя прэзідэнцкія 

выбары. Да гэтага не гатовы ні ўлады, ні грамадства.

Андрэй кРАЎчАНкА,  
лёгкаатлет,  

cярэбраны прызёр Алімпіяды:
– Чым хутчэй пройдуць такія выбары, тым лепш. Я 

разам з многімі іншымі спартсменамі яшчэ ў мінулым 
годзе падпісваў ліст за правядзенне новых празрыстых 
выбараў. Такіх выбараў, якія маглі б цалкам кантра-
ляваць назіральнікі, а не тое, што мы бачылі апошнім 
часам.

Напэўна, некаторыя ўжо пачалі забываць, што 
менавіта тыя выбары паслужылі каталізатарам вялізнай 
незадаволенасці людзей.

Генадзь Лыч,  
акадэмік Нацыянальнай акадэміі навук:

– Было б някепска, каб такія выбары адбыліся 
ў гэтым годзе, таму што ў мяне засталіся вялікія 
сумненні наконт справядлівага падліку галасоў пад-
час прэзідэнцкіх вынікаў у мінулым годзе. А калі так, 
значыцца, улады праігнаравалі волю народа, а гэта не 
зусім правільна.

У той жа час разумею, што рэжым будзе пярэчыць 
правядзенню новых выбараў, як толькі гэта магчыма. 
Яны ж робяць усё дзеля захавання сваёй улады. І проста 
так аддаваць яе не захочуць.

Андрэй ДЗМІТРыЕЎ,  
адзін з лідараў «Гавары праўду»:

– Я не толькі за новыя выбары, а ўвогуле за дэмакра-
тычныя выбары. Нам патрэбны празрыстыя выбары і ў 
парламент, і ў мясцовыя Саветы, і падчас прэзідэнцкай 
кампаніі.

Паўтаруся: гэта павінны быць сапраўдныя выба-
ры, а не перапрызначэнне. І чым хутчэй гэта адбуд-
зецца, тым хутчэй мы пяройдзем ад канфрантацыі 
ўнутры нашай краіны да пошукаў шляхоў узаема-
разумення. І нават нармальны дыялог без істэрыкі 
і абвінавачванняў – гэта таксама добры шлях да 
ўзаемаразумення.

Зінаіда БАНДАРэНкА,  
народная артыстка Беларусі:

– Новыя выбары патрэбны, бо напружанасць у гра-
мадстве дайшла да крытычнай кропкі. У такім стане 
народ не можа пастаянна жыць. Гэта здзек з людзей!

Апытвалi Марына КОКТЫШ   
i Алесь СІВЫ.
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cУд

ТАМ, ЗА ОКЕАНОМ

СЛЫШАЛИ?

Целенаправленная дискредитация 
Анналены Бербок

«Режим Путина нацелился на кандидата в канцлеры от партии 
«зеленых». Власти Германии также опасаются масштабных атак 
перед выборами», – пишет немецкое издание Der Tagesspiegel.

Прокуратура: «Бук» был запущен 
с территории сепаратистов

Первый вопрос, на который попыталась 
ответить прокуратура Нидерландов, каса-
ется предполагаемого места запуска ракеты 
ЗРК «Бук». Сторона обвинения утвержда-
ет, что именно в результате удара ракеты 
самолет потерпел крушение 17 июля 2014 
года в районе сел Грабово и Рассыпное.

Прокуратура представила дополнитель-
ные доказательства в пользу версии о том, 
что запуск ракеты произошел в районе 
между селами Первомайское и Снежное 
на востоке Украины, которые контролиру-
ются сепаратистами самопровозглашенной 
«Донецкой народной республики» («ДНР»).

Ранее не менее восьми человек сооб-
щили следствию, что слышали или видели 
полет «Бука», двадцать свидетелей видели 
след ракеты в небе, а некоторые рассказали, 
что видели падение частей самолета. Еще 
трое заявили, что находились непосред-
ственно в районе запуска ракеты и указали 
на поле под Первомайским.

Прокурор Манон Риддербекс проде-
монстрировала спутниковые снимки, кото-
рые, на ее взгляд, подтверждают показания 
свидетелей. На фотографиях запечатлена 
часть поля к югу от Снежного, на котором 
отчетливо виден выгоревший участок тра-
вы – на том самом месте, на которое указы-
вали свидетели. Эти данные опровергают 
версию российского оборонного концерна 
«Алмаз-Антей», который настаивает, что 
ракета была выпущена из подконтрольного 
Киеву села Зарощенское.

Видео с «Буком» нельзя назвать 
подделкой

Сторона обвинения также изучила 
видео с автомобильного регистратора, на 
котором видно, как тягач Volvo с «Буком» 
движется по улице Автотранспортной в 
Макеевке.

Прокуроры сравнили его со спутни-
ковыми снимками, сделанными утром 17 
июля, и пришли к выводу, что съемка с 
регистратора с большой долей вероятности 
является подлинной и велась примерно в 
то же время.

На записи автомобильного видеореги-
стратора и изображениях, предоставлен-
ных Европейским космическим агент-
ством, совпадают почти все ориентиры: 
стены, деревья, заправка, круговая развяз-
ка, дома, железнодорожный переезд и тени 
от деревьев. Манон Риддербекс также объ-
яснила, почему на видео регистратора есть 
два автомобиля, которые отсутствуют на 

снимках из космоса. На ее взгляд, во вто-
ром случае на них упала тень от деревьев.

Обвиняемые – трое россиян  
и гражданин Украины

Затем прокуроры перешли к роли обви-
няемых в крушении «Боинга-777».

На данный момент в деле четверо обви-
няемых, трое из них – россияне: бывший 
«министр обороны» самопровозглашенной 
«ДНР» Игорь Гиркин (Стрелков), гене-
рал-майор Сергей Дубинский (по клич-
ке Хмурый), полковник Олег Пулатов 
(Гюрза) и гражданин Украины Леонид 
Харченко (Крот).

Ранее в суде были продемонстрирова-
ны перехваченные телефонные переговоры 
с их участием. Из аудиозаписей следует, 
что к 16 июля 2014 года руководство сепа-
ратистов находилось в сложном положе-
нии, опасалось потерять занятые позиции 
в результате бомбардировок и наступления 
армии Украины, а также обращалось за 
помощью к РФ.

Сепаратисты переговаривались 
о «Буке»

Одновременно с этим Пулатов жало-
вался в разговоре с Дубинским, что, по 
всей видимости, на тот момент единствен-

ный в распоряжении сепаратистов ЗРК 
«Стрела-10» «не способен работать» из-за 
«несхода» ракеты, в то время как он поте-
рял свыше 20 человек убитыми в результа-
те авиаударов украинских ВВС.

В аудиозаписях также неоднократно 
упоминается установка «Бук». По данным 
следствия, в ночь на 17 июля «Бук» прибыл 
на подконтрольную ДНР территорию через 
российскую границу.

В суде были продемонстрированы пере-
хваты телефонных переговоров утром 
17 июля между сепаратистами, которые 
организовывали транспортировку «Бука». 
Дубинский потребовал от Харченко и 
Пулатова обеспечить «резерв и охрану этой 
штучки» после ее прибытия на место.

«Сушка» вальнула «Боинг»
В суде были заслушаны и переговоры 

сепаратистов между собой в первые мину-
ты и часы после падения «Боинга». Так, 
обвиняемый Леонид Харченко сообщает 
другому обвиняемому, своему начальнику 
Олегу Пулатову, что «сбили «сушку» (Су-
25), на что тот отвечает: «Вот молодцы». И 
только примерно через полчаса сепарати-
сты начинают обсуждать, что это мог быть 
гражданский лайнер.

В этот момент передаваемая ими друг 
другу история резко меняется. Так, Харченко 
заверяет Пулатова, а тот в свою очередь пред-

ставляет произошедшее другому обвиняемо-
му, своему начальнику Сергею Дубинскому, 
как то, что в небе якобы было два самолета: 
украинский Су-25 и «Боинг». Первый якобы 
сбил гражданский лайнер, а уже потом «Бук» 
сбил военный самолет.

Позже Дубинский своему начальнику 
Игорю Гиркину, тогда возглавлявшему так 
называемое министерство обороны само-
провозглашенной «ДНР», доложил о ситу-
ации такими словами: «Сушка» вальнула 
«Боинг», а «Сушку» наши «Буком» е***».

Можно ли верить показаниям 
Пулатова?

На заседании суда 3 ноября был пока-
зан двухчасовой видеофрагмент из двух 
бесед с Олегом Пулатовым, состоявшихся 

в России. Одна запись была сделана в 
феврале, то есть накануне начала процес-
са, а вторая – 22 октября. Пулатов в своих 
показаниях сообщил, что ничего не знал 
о нахождении «Бука» у сепаратистов и 
никак не участвовал в его транспорти-
ровке.

По словам обвиняемого, если в его раз-
говорах и упоминался «Бук», то делалось 
это для «дезинформации» противника. 
Пулатов несколько раз повторил, что ЗРК 
«Бук» был не нужен сепаратистам, посколь-
ку, мол, у них были другие системы ПВО, 
в частности ПЗРК и комплекс «Стрела-10». 
Он также уверяет, что данные о потерях 
сепаратистов были специально преувели-
чены.

Нидерландская прокуратура, впрочем, 
сомневается в правдивости высказыва-
ний Пулатова. Обвинение продемонстри-
ровало в суде несколько видеозаписей, 
предположительно сделанных в те же 
дни, когда был сбит лайнер. Из кадров 
следует, что в районе велись тяжелые 
бои: сепаратистов активно обстреливали 
из минометов и с воздуха, на видео есть 
раненые и убитые.

Прокуратура: со стороны России 
велся огонь по украинским 

целям
Кроме того, в суде была заслушана 

запись разговора Пулатова и Дубинского 
утром 17 июля. В нем сепаратисты открыто 
говорят о необходимости попросить «вос-
точного соседа» обстрелять украинские 
позиции. Прокуратура утверждает, что в 
середине июля украинские цели действи-
тельно были обстреляны с территории 
России: этот факт подтвержден нескольки-
ми источниками. Российская сторона это 
отрицает.

В заключение прокуратура продолжает 
настаивать на том, что никаких украинских 
военных самолетов, способных поразить 
малайзийский «Боинг», в районе крушения 
MH17 не было. Об этом, помимо прочего, 
указывают данные радаров и отсутствие на 
месте трагедии обломков, которые могли 
бы принадлежать другим самолетам, под-
черкнули представители обвинения.

Следующее заседание суда состоит-
ся в четверг, 24 июня: на нем выступит 
защита Олега Пулатова. Затем суд уйдет 
на летние каникулы до сентября, когда 
слово будет предоставлено ближайшим 
родственникам погибших. Прокуратура 
намерена огласить обвинительное заклю-
чение в ноябре.

(DW)

Обвиняемый по делу о сбитом MH17 
полковник Олег Пулатов (Гюрза).

На месте крушения «Боинга-777», 17 июля 2014 года.

Новые факты о сбитом малайзийском «Боинге»
В конце минувшей недели окружной суд Гааги продолжил слушания по делу о крушении гражданского лайнера «Боинг-777» «Малайзийских авиалиний» летом 2014 года  

в небе над Восточной Украиной. В ходе заседания, которое транслировалось в интернете, сторона обвинения представила дополнения к материалам дела.

День освобождения рабов в США получил статус 
федерального праздника

Президент России Владимир Путин 
отказался подписывать закон об ужесточе-
нии ответственности журналистов за цити-
рование других СМИ. Об этом говорится в 
карточке законопроекта на сайте Госдумы.

Документ отправили на новое рассмо-
трение. Ранее его одобрила Госдума и Совет 
федерации. Закон возложил бы на СМИ 
полную ответственность за цитаты других 
изданий, если найти и наказать их главных 
редакторов невозможно.

В поправке говорилось, что если главно-
го редактора СМИ-первоисточника нельзя 
будет найти и привлечь к ответственности, 
то претензии будут направлены к редакции, 
которая перепечатала сообщение. Поправки 
разработали замглавы думского комитета 
по информполитике Сергей Боярский и 
депутат Евгений Ревенко. Оба они состо-
ят в «Единой России». Боярский говорил 
«Коммерсанту», что действующая версия 
закона о СМИ позволяет журналистам 

цитировать несуществующие издания.
Поправку хотели внести в ст.57 закона «О 

средствах массовой информации». Сейчас 
в шестом пункте этой статьи указано, что 
редакция не несет ответственности за рас-
пространение недостоверной или пороча-
щей информации, если она была оформлена 
как цитата другого издания. Таким образов, 
привлечь к ответственности можно только 
первоисточник.

(Полит.ру)

«Анналена Бербок – воссоединение Европы 
на плечах ее деда, служившего в вермахте?» 
– задается вопросом управляемый Россией 
телеканал RT DE на своем сайте. Кандидатке 
на пост канцлера от партии «зеленых» при-
писывают вынашивание отмеченных мани-
ей величия планов, как когда-то у Гитлера.

«С видимой тревогой в публикации гово-
рится: «когда-то это пытались сделать 
римляне, Наполеон, и даже у немецких фаши-
стов был план реорганизации европейского 
континента – предшественниками которо-
го были планы вильгельмовской Германии по 
созданию под немецким влиянием «Срединной 
Европы». Бербок ведь не собирается ссылать-
ся ни на одну из этих концепций – тем более 
что все они в конечном итоге потерпели неу-
дачу, и, вероятно, вряд ли можно говорить о 
«воссоединении»?», – передает издание.

«Эта статья, опубликованная в мае, 
является примером агитации путинско-
го режима в преддверии выборов в бунде-
стаг и парламенты земель. Органы безо-
пасности с беспокойством наблюдают за 
тем, как Россия пытается вмешиваться 

с помощью дезинформации и кибератак», – 
говорится в статье.

Возможны «разнообразные гибридные 
действия, направленные против интересов 
Германии, которые могут нанести ущерб 
социальной сплоченности, доверию к госу-
дарственным институтам, политическо-
му волеизъявлению и избирательным про-
цессам», говорится в конфиденциальном 
докладе Федерального министерства вну-
тренних дел, подготовленном к заседанию 
Конференции министров внутренних дел 
(IMK) в Русте, которое началось в среду. 
Основная тема встречи – происки России.

«Российские государственные СМИ, такие 
как RT DE, «играют заметную роль в пре-
следовании интересов Кремля», говорится в 
документе. Россия рассчитывает, что нарра-
тивы, распространяемые через RT DE, будут 
подхвачены пользователями социальных сетей 
и распространяться дальше «с целью форми-
рования негативных настроений». Одним из 
объектов агитации является Бербок. Путин 
невзлюбил ее из-за ее критики в адрес агрес-
сивной политики России», – полагает издание.

С момента ее выдвижения кандидатом 
в канцлеры в апреле RT DE «оперативно и 
неоднократно» делал Бербок, а также проект 
программы «зеленых» «предметом рито-
рически жестких публикаций», говорится в 
документе. Федеральное Министерство вну-
тренних дел опасается «пропагандистской 
кампании».

Путин наложил вето на закон об ужесточении ответственности 
журналистов за цитирование других СМИ

В США появился новый 
федеральный праздник – 
День освобождения рабов, 
отмечаемый 19 июня. 
Соответствующий законо-
проект подписали президент 
страны Джо Байден и вице-
президент Камала Харрис. 
«Этот день будет напо-

минать о позорном пятне 
рабства и ужасных послед-
ствиях этого обществен-
ного института, поможет 
извлечь уроки из истории, 
которую мы обязаны рас-
сказывать детям, а также 
преодолеть то расстояние, 
которое еще предстоит 

пройти», – заявил Байден.
«Великие нации не игно-

рируют свои самые больные 
моменты... они извлекают 
из этого урок», – указал он, 
выступая на торжествен-
ной церемонии, в которой 
также участвовали около 80 
членов конгресса, лидеры 
афроамериканского комью-
нити, а также 94-летняя 
активистка Опал Ли, кото-
рая на протяжении десяти-
летий боролась за то, чтобы 
День освобождения рабов 
(Juneteenth) получил статус 
федерального праздника.
На фото: Джо Байден, Камала 

Харрис и другие участники 
церемонии подписания 

законопроекта, третья слева – 
активистка Опал Ли.

СПРАВКА
Отмена рабства в США в 1865 году

Официальным днем отмены рабства в 
США считается 19 июня 1865 года. В этот 
день, через два месяца после окончания 
Гражданской войны (1861–1865), проклама-
ция об освобождении рабов была оглашена 
в последнем из Конфедерации южных шта-
тов – Техасе. Документ был издан в раз-
гар войны, 1 января 1863 года, президентом 
Авраамом Линкольном, но не вступил в силу 
из-за сопротивления южных штатов. В дека-
бре 1865 года отмена рабства на всей терри-
тории США была закреплена в Конституции.

Дебаты об ответственности за рабство в 
США вновь разгорелись в 2020 году в ходе 
протестного движения против расизма и 
полицейского насилия, которые получили 
название BLM (Black Lives Matter).

(DW)
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– Господин посол, почему кон-
фликт на Святой земле продолжается 
так долго? Всё дело в том, что евреи и 
арабы никак не поделят между собой 
эту землю? Или тут есть какие-то глу-
бинные, исторические и, извините, 
генетические причины для взаимной 
ненависти и недоверия?

– Этот конфликт сочетает в себе 
разные причины и разные проблемы, 
начавшиеся не вчера и не две недели 
назад, а намного раньше, со време-
ни Британского мандата и декларации 
Бальфура о том, что Палестина будет 
домом для еврейского народа. Есть и 
религиозные причины. Иерусалим – 
центр иудаизма, это наша первая и 
главная святыня. Да, здесь есть и хри-
стианские, и мусульманские святыни, 
но, например, та же мечеть Аль-Акса 
– только третья по значению святыня 
для мусульман, и у христиан есть дру-
гие святые места.

А речь идет еще и о стратегиче-
ски важном регионе, и тут в разные 
времена сплетались интересы разных 
стран – США, Британии, Франции, 
Германии, СССР, Турции, араб-
ских государств. Если уж говорить 
об «исторической давности» арабо-

израильского конфликта, я вам могу 
назвать регионы с куда более застаре-
лыми противоречиями.

– По израильским городам из 
Газы было выпущено более 4 тысяч 
ракет. Сколько израильтян погибло 
во время этих обстрелов?

– Погибло двенадцать человек, 
это были мирные жители, да это и 
был обстрел мирных городов, а не 
военных целей. Это уже само по себе 
военное преступление. ХАМАС вел 
обстрел из густонаселенных районов 
Газы, из дворов школ, больниц и мече-
тей, прекрасно понимая, что имен-
но туда, откуда взлетали их ракеты, 
Израиль нанесет ответный удар. То 
есть они прикрывались собственным 
мирным населением как щитом. А это 
уже второе военное преступление.

– Но палестинцы утверждают, 
что ситуацию обострило решение 
Израиля о выселении нескольких 
арабских семей из восточноиеру-
салимского района Шейх Джаррах 
и закрытие палестинцам доступа в 
мечеть Аль-Акса в дни Рамадана.

– Это притянуто за уши. Вопрос 
о выселении решался в израильском 
суде почти пятнадцать лет, это было 
определение права на собственность. 
Из этого сделали политический вопрос 
и использовали как повод для начала 
ракетного обстрела израильских горо-
дов. Что касается недопущения моло-
дых арабов в мечеть Аль-Акса, это было 
сделано из соображений безопасности, 
поскольку в праздники молодые люди 
с палестинской территории устраивают 

здесь беспорядки. В любом случае это 
никак не оправдывает то, что из Газы 
полетели тысячи ракет.

– Были ли попытки договориться о 
том, чтобы решить всё мирным путем?

– А с кем договариваться? С кем 
и о чем вести переговоры? С гла-
вой Палестинской автономии Абу 
Мазеном? Так он сам ни о чем не 
может договориться с ХАМАС, а зна-
чит, не мог бы выполнить никаких 
договоренностей. Причиной обостре-
ния ситуации стали разногласия вну-
три Палестины. Там были объявлены 
выборы, но Абу Мазен отменил их 
из опасений, что победит ХАМАС. 
А как ХАМАС мог изобразить себя 

главным защитником палестинско-
го народа? Обстреливать Израиль из 
Газы. Что они и сделали. Возможно, 
это такой способ ведения избиратель-
ной кампании, но ведь мир об этом не 
говорит. Мир не говорит и о том, что 
в Палестине уже шестнадцать лет не 
было вообще никаких выборов.

– Какова была роль внешних 
игроков в урегулировании этого 
конфликта?

– Внешние игроки хороши, когда 
они чем-то реально помогают. Конечно, 
международные организации делали 
пацифистские заявления: мол, пере-
станьте стрелять. Но эти заявления 
хорошо бы обратить к ХАМАС. Все 

говорят о разрушениях и жертвах в 
Газе, но почему-то никто «не заметил», 
что из Газы первыми начали ракетный 
обстрел израильских городов и что у нас 
тоже есть убитые мирные жители. То 
есть если наша главная задача – сберечь 
жизни наших жителей, и мы построили 
хорошие бомбоубежища, мы плохие, а 
ХАМАС, прорывший под Газой более 
ста километров туннелей, но не постро-
ивший бомбоубежищ, – хороший? Но 
ведь если бы они не стреляли, тогда 
и бомбоубежища не понадобились бы. 
Более того, нас еще умудрились обви-
нить в том, что среди израильтян было 
меньше жертв, чем среди палестинцев. 
Извините, но по такой логике, если 
нацистская Германия в войну потеря-
ла больше людей, чем Англия, – зна-
чит, права была Германия? Что бы ни 
случилось, всегда останется виноват 
Израиль... Знаете, мне это напомнило 
«гарик» моего хорошего друга Игоря 
Губермана:

За всё на евреев найдется судья,
За живость. За ум.
За сутулость.
За то, что еврейка
стреляла в вождя.
За то, что она промахнулась...
– Нередко приходится слышать, 

что «радикалов ХАМАС породили 
радикалы Израиля». Насколько пра-
вомерны такие разговоры?

– Люди просто не знают историю. 
Какая идеологическая утроба породила 
ХАМАС? «Братья-мусульмане» – запре-
щенная и у вас в России экстремист-
ская организация. Спросите у египтян, 

почему они не дружат с ХАМАС? Да 
потому, что знают, что такое эти «бра-
тья-мусульмане». Вот нас обвиняют 
в блокаде Газы, а никто не задается 
вопросом: отчего это еще сильнее бло-
кирована южная граница Палестины 
с Египтом? А оттого она закрыта, что 
оттуда просачиваются в Египет груп-
пировки, нападающие на египетских 
солдат. То же было и с Организацией 
освобождения Палестины, которую 
тоже создали «братья-мусульмане». И, 
заметьте, ООП родилась в 1964 году, 
а не в 1967-м, когда случилась очеред-
ная арабо-израильская война. Люди не 
обращают внимания на такие истори-
ческие «мелочи», а ведь дьявол и кроет-
ся в мелочах…

– Конфликты между евреями и 
арабами «запрограммированы» 
самой историей?

– Нет, если говорить об Израиле и 
арабском мире, никакой «запрограм-
мированной» вражды давно нет. В 1979 
году мы подписали мирное соглашение с 
Египтом, который долгое время считал-
ся главным врагом Израиля. В 1994 году 
у нас подписан договор с Иорданией. 
Недавно такие же договоры мы под-
писали с ОАЭ, Бахрейном, Марокко, 
Суданом. Это всё мусульманские госу-
дарства, но мы же смогли договориться. 
Значит, дело не в арабах и не в мусульма-
нах. Эти быстро развивающиеся страны 
уже понимают, что хорошие отношения 
с Израилем – в их интересах, а это для 
них поважнее непонятного «интереса» 
кого-то другого.

– Израиль может пойти на пере-
говоры с Палестиной?

– Мы не против переговоров как 
таковых, но мы пойдем на перегово-
ры, когда будем знать, с кем разго-
варивать и кто будет гарантировать 
выполнение достигнутых договорен-
ностей. Пусть Абу-Мазен и ХАМАС 
для начала разберутся, кто из них 
представляет Палестину. А до этого 
– к чему идти на переговоры, которые 
ни к чему не приведут?

– Израиль хочет мира?
– Израиль хочет только мира.

Я по национальности еврей. И, понятно, мне хотелось бы в конце 
жизни побывать на Святой земле. Но вот тревожит то, что Израиль 
не находит общего языка с Палестиной. Кто виноват, кто прав? 
Может ли «Народная Воля» опубликовать пару статей на эту тему?

Марк Соломонович ВЕКСЛЕР.

ОТ РЕДАКЦИИ
Уважаемый Марк Соломонович! Выполнить вашу просьбу нетрудно. Недавно известный журналист Григорий Саркисов 

встретился с представителями враждующих сторон, чтобы услышать версию каждой и попробовать разобраться в причинах 
непрекращающейся войны палестинцев и израильтян. Предлагаем эту публикацию как вашему вниманию, так и вниманию 
всех читателей «Народной Воли».

Жители селения Ницан на юге Израиля пережидают воздушную 
тревогу в бетонной трубе, используемой как бомбоубежище.

Абдель ХАФИЗ НОФАЛЬ: 
«Мы хотим мира и справедливого 
решения палестинской проблемы»

Как глубоко зашел «долгоиграющий» конфликт между Израилем и Палестиной? Что можно сделать для того, чтобы сюда, на святую для иудеев, 
христиан и мусульман землю, пришел настоящий мир, а не очередное затишье перед бурей? Об этом мы говорили с Чрезвычайным и Полномочным 

Послом Государства Палестина в РФ Абделем Хафизом Нофалем.

Александр БЕН ЦВИ:
«Израиль хочет только мира»

В чем корни продолжающейся уже столько лет вражды между евреями и арабами?  
Откуда такой накал непримиримости и взаимной ненависти, время от времени приводящей к кровопролитию  

и жертвам с обеих сторон? С этого вопроса мы и начали беседу с Чрезвычайным и Полномочным  
Послом Государства Израиль в РФ Александром Бен Цви.

– Господин посол, мы встречаемся с 
вами в день, когда Израиль и ХАМАС 
наконец договорились о перемирии. В 
чем корни этого конфликта?

– Позвольте начать с позиции мини-
стра иностранных дел России госпо-
дина Сергея Лаврова. Россия имеет 
хорошие отношения и с Израилем, и 
с Палестиной, и мы это только при-
ветствуем. Говоря о резолюции ООН и 
необходимости следования междуна-
родным нормам в межгосударствен-
ных отношениях, господин Лавров 
упомянул принятую в 1947 году резо-
люцию по разделу Палестины, о соз-
дании двух государств: еврейского и 
арабского – и сказал, что букваль-
но через несколько часов было про-
возглашено государство Израиль, но 
государства Палестина нет до сих пор. 
Израильтяне считают, что вся зем-
ля здесь принадлежит им. Конечно, 
евреи спокойно и мирно жили в 
Палестине и раньше вместе с христи-
анами, мусульманами и друзами. Но 
спокойствие и мир закончились, когда 
и до, и после Второй мировой войны 
началась массовая еврейская имми-
грация и палестинцев стали вытес-
нять с их земли, а их дома занимали 
еврейские семьи. Было изгнано 800 
тысяч человек! Да, Израиль создавал-
ся на фоне послевоенной атмосферы, 
когда к евреям было особое отноше-
ние как к народу, особенно постра-
давшему от нацистского геноцида. 
Мы, палестинцы, осуждаем Холокост 

и искренне сочувствуем еврейскому 
народу. Но почему нам приходится 
расплачиваться за чужую вину?

– Но ведь и выход – не в уничто-
жении Израиля?

– Знаете, когда меня спрашивают, 
чего хотят палестинцы, я отвечаю: 
мы выступаем за мир, и мы хотим 
справедливо решить палестинскую 
проблему на основе резолюции ООН 
и принципа двух государств, но 
Израиль не хочет и не допускает это-
го. Как народ мы хотим реализовать 
наше признанное международным 
сообществом право на Палестинское 
государство. У Израиля 78 процен-
тов территории, у нас – 22 процента 
нашей исторической земли, при том 
что в Палестине такое же население, 
как в Израиле. Палестинцы согласны 
строить свое государство и на этих 
22 процентах, но нам не позволяют и 
этого, хотя мы идем на уступки, согла-
шаемся даже на самые несправедли-
вые для нас условия, лишь бы на этой 
земле наступил наконец мир.

– Это территориальный или еще 
и религиозный конфликт?

– Мы никогда не стремились и не 
будем стремиться превращать этот кон-
фликт в религиозный. Иначе это будет 
уже не спор о земле между палестинца-
ми и израильтянами, а глобальная война 
между несколькими миллионами евреев 
и более чем миллиардом мусульман. Но 
радикалы в Израиле своими поступками 
по отношению к правам палестинского 
народа и его святыням переводят вопрос 
в религиозную плоскость.

– Но ведь и только что пригашен-
ный конфликт начинался как рели-
гиозный…

– Всё началось с того, что в святые 
для мусульман дни Рамадана израиль-
ские военные и поселенцы вторглись 
в нашу святыню, мечеть Аль-Акса 
в Иерусалиме, запретили мусуль-
манам моложе сорока лет молиться 
там, а потом напали на верующих 
у Дамасских ворот Старого горо-
да. Обострила ситуацию и история 
с выселением палестинских семей из 
района Шейх Джаррах в Иерусалиме. 
Напомню, что в Восточном 
Иерусалиме и его окрестностях живут 
360 тысяч палестинских беженцев. 
В Шейх Джаррах ютятся в основном 
потомки людей, изгнанных изра-
ильтянами из палестинских земель 
еще в 1948 году. Тогда Иерусалим 
и Западный берег реки Иордан 
были под контролем Иорданского 
Хашимитского королевства. В 1954 
году между Ближневосточным агент-
ством ООН для помощи палестин-
ским беженцам и организации работ 
по делам беженцев и иорданскими 
властями было заключено соглаше-
ние о том, что 28 семей палестинских 
беженцев имеют право жить в рай-
оне Шейх Джаррах, были оформле-
ны и документы. Однако Израиль не 
признает эти документы и незакон-
но выселяет людей из их домов. Увы, 
Израиль не извлек урока из преж-
них своих ошибок: напомню, что и 
Интифада 2000–2005 годов началась 
с провокации, когда Ариэль Шарон 
вторгся в Аль-Акса в сопровождении 
израильских солдат. Но после того как 
Трамп поддержал позицию Израиля 
по Иерусалиму и началась нормали-
зация отношений с рядом арабских 
государств, израильское руководство 

сочло возможным действовать без 
оглядки на законы.

– Главным камнем преткновения 
остается статус Иерусалима?

– Главным камнем преткнове-
ния остается создание государства 
Палестина. Мы придерживаемся 
решения палестинского вопроса на 
основе резолюции ООН и принципа 
создания двух государств. Восточный 
Иерусалим должен стать столицей 
государства Палестина, но Израиль 
считает его полностью своим городом, 
и всё это время Восточный Иерусалим 
остается под израильской оккупаци-
ей. Иерусалим должен быть открытым 
для всех, здесь находятся святыни, 
имеющие особое значение для иудеев, 
христиан и мусульман, и никто не 
может присваивать себе право едино-
лично распоряжаться этим городом.

– Как обстоят дела после объявле-

ния перемирия?
– Палестинское руководство при-

ветствует факт прекращения изра-
ильской агрессии против сектора Газа 
и воздает должное стойкости пале-
стинского народа и жертвам агрессии. 
По данным Минздрава Палестины, 
погибли 265 человек, 8750 были ране-
ны и пострадали при обрушении зда-
ний. Большая часть убитых и ране-
ных в секторе Газа – дети, старики 
и женщины. Израильтяне разруши-
ли 33 здания, где размещались пале-
стинские и зарубежные СМИ. Ранены 
более 70 журналистов, около 100 их 
коллег получили ранения на Западном 
берегу Иордана и в Иерусалиме. В 
секторе Газа разрушено две тыся-
чи домов, пять высотных зданий. 
Около ста тысяч жителей остались 
без крова, людей разместили в шко-
лах. Очевидно, для сохранения мира 

потребуется посредничество ООН и 
других международных организаций, 
дипломатов России, США, стран ЕС, 
арабских государств. С этой целью 
сразу после объявления перемирия в 
сектор Газа направилась египетская 
делегация.

– Вы говорите о стремлении к 
миру, но как быть с радикальными 
группировками в Палестине?

– Появление радикальных органи-
заций в Палестине – прямой резуль-
тат агрессивной политики Израиля. 
Они говорят нам: вы уже четверть 
века ведете переговоры, но где 
Палестинское государство? Где реше-
ние вопроса Иерусалима, беженцев, 
границ, поселений? Значит, вы бес-
сильны что-либо изменить, и теперь 
этим должны заниматься мы. Когда 
появится государство Палестина 
и будет реализован принцип двух 
государств, Восточный Иерусалим 
станет столицей Палестины, а весь 
Иерусалим будет открытым городом 
– радикализм прекратится тут же и 
с палестинской стороны, и, надеюсь, 
со стороны Израиля. Но без давле-
ния мирового сообщества Израиль на 
такое не пойдет.

– Давайте представим, что уже 
есть государство Палестина. На 
каких принципах основывалось бы 
сосуществование с Израилем?

На принципах добрососедства и 
сотрудничества. Вместе мы могли бы 
достичь многого. Я точно знаю одно 
– без Палестинского государства мира 
на этой земле не будет. А мы хотим 
только мира.

Беседу вел Григорий САРКИСОВ.
(«Литературная газета»)

Разрушенное в результате бомбардировки здание в секторе Газа.
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«Узялі ў камісію, каб разбавіць жаночы 
калектыў»

У 2010 годзе Дзмітрый скончыў Мазырскі педагагічны 
ўніверсітэт і вярнуўся адпрацоўваць бюджэтную вучобу ў 
родны Салігорск. Два наступныя гады ён быў настаўнікам 
працы.

На выбарах у мясцовыя Саветы дэпутатаў Дзмітрыя 
прызначалі намеснікам старшыні ўчастковай камісіі ў 
гімназіі №2, дзе працаваў малады спецыяліст.

«У калектыве працавалі ўсяго два мужчыны. Дык мяне 
ўзялі ў камісію, каб разбавіць жаночы калектыў. Я туды 
прайшоў як «прадстаўнік грамадскасці» ад БРСМ», – 
кажа ён.

 Паводле яго слоў, яўка на мясцовых выбарах была 
«ніякая», «проста дзірка». На месца дэпутата балатаваўся 
толькі адзін чалавек.

«Але прыйшоў дырэктар гімназіі і сказаў, што добра 
было б, каб яўка была не меншай за 80 процэнтаў. Ён 
сказаў: «Вы ж разумееце, што гэта пакажа вынік 
нашай дзейнасці – агітацыі, таго, што мы па кватэрах 
хадзілі». Скончыліся выбары, міліцыянт зачыніў дзве-
ры, і пачалі «лічыць галасы». Ну як лічыць... Старшыня 
камісіі сказала: «Вы чулі, што сказаў дырэктар? Вы 
разумееце, што нам трэба рабіць? Хто супраць?» Усе 
прамаўчалі, і я прамаўчаў. Думаў: ну, мусіць, так яно 
працуе, сістэма, пэўна, такая. Тым больш мне сва-
ячка казала (яна таксама ў камісіі працавала), што 
тое самае было і ў іх. Старшыня раздала нам пачак 
бюлетэняў пустых, і мы сядзелі, ставілі ў іх галачкі з 
галавы. «За», «супраць» – няважна. Склалі, пералічылі, 
аддалі. Дырэктар прыйшоў задаволены, усміхаецца, 
пахваліў нас, сказаў, што добра папрацавалі. І кажа 
мне і яшчэ адной настаўніцы, каб ехалі па пакупкі ў 
гіпермаркет», – успамінае Дзмітрый.

Калі ён з калегай выйшлі з гімназіі, іх чакаў «серабры-
сты бус».

«Я не ведаю, хто там быў, але ён нас завёз у краму. Мы 
набралі прадуктаў і ўсяго рознага там два вазкі. Той, з 
серабрыстага буса, разлічыўся за тавары і завёз нас назад у 
школу. Пачаўся банкет, але я пайшоў дахаты», – расказаў 
Дзмітрый.

«Тата перад смерцю папрасіў для мяне 
працу на «Беларуськаліі»

У школе Дзмітрый адпрацаваў належныя два гады і 
сышоў. Ён задавальняў калектыў, але была адна недарэч-
насць. Кіраўніцтву школы не падабалася ягоная прычо-
ска. Яго прасілі састрыгчы той «хвосцік», але Дзмітрый 
не пагаджаўся. У выніку яго выклікаў да сябе намеснік 
старшыні выканкама.

«Ён расказаў пра сябе, што мае аж сем дыпломаў аб 
вышэйшай адукацыі. Сказаў, што мая праца ўсіх зада-
вальняе, але... Раптам ён сказаў: «Адзінае табе трэба – 
састрыжы гэтую х...ню!» Так і сказаў! Я здзівіўся: вось гэта 
– чалавек з вышэйшымі адукацыямі?» – кажа Дзмітрый. 
«Хвосцік» ён не састрыг, са школы звольніўся.

У той час, паводле слоў Дзмітрыя, ягоны бацька хварэў 
на анкалогію. Ён працаваў на «Беларуськаліі», таму напісаў 
ліст генеральнаму дырэктару, каб пасля смерці на яго-
ную працу ўзялі сына. Так, кажа Дзмітрый, ён трапіў 
на «Беларуськалій». Дзевяць наступных гадоў працаваў 
складальнікам цягнікоў на чыгунцы прадпрыемства. 
Таксама займаўся дзейнасцю ў межах дзяржаўнага праф-
саюза і быў старшым грамадскім інспектарам.

«Я шмат звяртаў увагі на праблемы, недахопы, звязаныя 
з аховай працы, звяртаўся да начальства, каб выправілі 
тое ці тое. Нават атрымаў падзяку за сваю дзейнасць. 
Але заўважыў крывадушнасць – абяцаюць выправіць, зрабіць 
нешта, а потым адпіскі: ці грошай няма, ці яшчэ што. Я 
расчараваўся ў гэтай сістэме», – тлумачыць малады чалавек.

«На футболцы напісаў: «Беларус – раб»  
і «Я працую на «Беларуськаліі»,  

я маўчу за грошы»
Дзмітрый верыў, што выбары могуць нешта змяніць у 

краіне. 9 жніўня ён купіў белую футболку, напісаў на ёй 
«Беларус – раб» і «Я працую на «Беларуськаліі», я маўчу за 

грошы» і пайшоў галасаваць. Галасаваў на тым жа ўчастку, 
дзе раней быў намеснікам старшыні камісіі.

«У камісіі я заўважыў знаёмых настаўніц і папярэдзіў 
іх пра фальсіфікацыі, нагадаў, што я ведаю, як усё робіцца. 
Яны ўсміхаліся і казалі: «Якія вашы доказы?» Прагаласаваў 
за Ціханоўскую, зрабіў здымак і пайшоў на вуліцу. Інтэрнэт 
не працаваў. Я стаяў і калупаўся ў тэлефоне каля шко-
лы. Выйшаў міліцыянт і кажа: «Не правакуйце». А каго я 
правакаваў? Проста стаяў і калупаўся ў тэлефоне. І тут 
па мяне прыйшоў патруль, заламалі рукі і павезлі ў РАУС», 
– расказвае Дзмітрый.

Дзмітрый Літвін у той самай майцы.

У той вечар з ім яшчэ абышліся па-людску і ноччу 
адпусцілі. Назаўтра, 10 жніўня, Дзмітрый зноў пайшоў у 
цэнтр горада ў сваёй футболцы. Дайшоў да цэнтра і трапіў 
у бусік АМАПа.

«Павалілі на падлогу ў бусе, білі нагамі, у вуха два разы 
пацэлілі. У РАУС паставілі на расцяжку і білі ўжо дубінкамі. 
Прыйшоў намеснік начальніка міліцыі і пазнаў мяне, бо я ж 
учора ў іх быў. І пачаў мацюкамі крычаць: «Ах ты ..., ты 
ж учора ў нас быў, табе мала было?!» Майку разадралі і 
выкінулі. Далей білі... добра так. І не толькі мяне. Крычаў 
адзін у мой бок: «Здымай з яго шорты!» Я спалохаўся, але не 
знялі. Я калі выйшаў і прачытаў, як з людзей здзекаваліся, 
дык падумаў, што мне яшчэ пашанцавала», – успамінае 
жыхар Салігорска.

Яго і іншых затрыманых завезлі ў Любань. Суд даў 
Дзмітрыю 15 сутак. з Любані затрыманых павезлі ў 
Жодзіна.

«Калі ехалі на Жодзіна, было вельмі горача, не давалі 
вады, не давалі схадзіць у прыбіральню. Людзі скардзіліся, 
прасілі ўключыць вентыляцыю, даць вады. Калі мы пад’ехалі 
пад турму ў Жодзіне, доўга стаялі ў чарзе і чулі, як там 
страшна крычаць людзі, як іх там б’юць.... Нас там не 
прынялі. І калі ехалі назад у Любань, ужо ўсе маўчалі, ніхто 
не скардзіўся», – згадвае Дзмітрый.

«Убачыў шмат жоўтых касак – заплакаў»
Дзмітрый адбыў чацвёра сутак і трапіў пад «амністыю». 

«Калі ехаў з Любані ў Салігорск, то ўбачыў у адным месцы, 
каля калійнага, шмат жоўтых касак. Я зразумеў, што 
пачалася, мабыць, забастоўка. Я проста расплакаўся, што 
людзі выйшлі нарэшце. Расплакаўся ад павагі да беларусаў», 
– кажа ён.

Дзмітрый Літвін сам пачаў «італьянскі страйк». Кажа, 
што спачатку яго «прыкрываў» майстар, але потым 
прыйшоў іншы, і Дзмітрыя перавялі на менш адказны 
ўчастак працы. Падпісваць новы кантракт з нявыгаднымі 
для яго ўмовамі маладзён адмовіўся і 26 кастрычніка 
далучыўся да страйку. Пасля гэтага Літвіна звольнілі.

 

«Трапіў у лапы ГУБАЗіКа за ўдзел  
у «партызанскай» акцыі і допісы  

ў Telegram»
Дзмітрый расказвае, што «актыўнічаў» у страйку, 

пакідаў шмат допісаў у гарадскіх тэлеграм-каналах і чатах. 
Ездзіў са страйкамаўцамі да помніка Тадэвушу Касцюшку, 
калі там затрымалі дзясяткі жыхароў Салігорска.

Вельмі хутка ім зацікавілася міліцыя.

«Хоць на адным здымку, у падтрымку спартсменаў, я 
быў у балаклаве, мне ўсё роўна далі «суткі». Міліцыянт-
сведка нібыта апазнаў мяне па бровах! За мной прыехаў 
АМАП, гэта было 27 сакавіка, і мяне пасадзілі. Далі 15 
сутак плюс дадалі тыя 11, што я не адсядзеў у жніўні. І 
так 26 дзён ізноў быў у ІЧУ. Да гэтага яшчэ быў ператрус, 
забралі тэхніку, тэлефоны... І ў РАУС ужо была размова 
пра крымінальную справу за допісы ў тэлеграме, нібыта 
абразы службовых асоб і гэтак далей. Яны чыталі пры мне 
мае каментарыі і казалі: «А хто такі «Птушка»? Мы ж 
разумеем, што гэта ты пра намесніка начальніка міліцыі 
пішаш! А хто такія «сабакі»? Гэта мы для цябе сабакі?!» І 
той самы Салавей, намеснік начальніка міліцыі, крычаў на 
мяне «Гніда! Ты нікчэмнасць, ты ніхто! Была б мая воля, 
я б вас, змагароў, перастраляў! На каго ты палез?! Ты на 
АМАП пісаў «сабакі»?! Мы іх зараз паклічам, і пакажуць 
табе!» Пасля гэтага прыйшлі двое і кажуць: «Табе ў жніўні 
нічога не паламалі? Зараз табе што-небудзь зламаем», – 
успамінае Дзмітрый.

У ІЧУ Любані ён сядзеў з вяскоўцам, які запісаў відэа 
пра здохлых кароў на адной з фермаў. Тое відэа вясковец 
перадаў у канал, прызнаны ў Беларусі экстрэмісцкім, і яго 
схапілі міліцыянты. «Я не ведаю, што ўжо потым сталася 
з тым чалавекам... Вельмі шкада яго», – зазначыў жыхар 
Салігорска.

Пад прымусам ён запісаў «пакаянне» на відэа, дзе казаў, 
што просіць прабачэння, калі каго абразіў сваімі словамі. 
Пазней тое «пакаянне» было размешчана на праўладным 
тэлеграм-канале.

ГУБАЗіК прапанаваў супрацоўніцтва – 
давялося ўцякаць за мяжу

Калі Дзмітрый сядзеў на «сутках» у Любані, да яго 
завіталі супрацоўнікі ГУБАЗіК.

«Прапанавалі супрацоўнічаць з імі. Прапанавалі, што 
дапамогуць аднавіцца мне на працы. Я баяўся, што завядуць 
крымінальную справу, абяцаў падумаць пра супрацоўніцтва. 
Пагадзіўся супрацоўнічаць, каб толькі вырвацца на волю, 
бо мог і на СІЗА паехаць. Калі я выйшаў, яны далі мне сем 
дзён, каб я падрыхтаваў тэзісы для выступлення. Я так 
разумею, гэта хацелі пусціць на БТ. Бо там якраз пазней 
і выйшла выступленне аднаго з нашага страйку. Што іх 
нібыта «кінулі», абяцалі грошы і не далі і ўсялякае такое. 
Відаць, хацелі і са мной такое зрабіць. Адвакат сказаў, 
што, хоць я і запішу відэа, гэта не гарантыя, што мяне не 
пасадзяць», – кажа Дзмітрый.

Не прайшло яшчэ сем дзён, якія ГУБАЗіК даў Дзмітрыю 
на «складанне тэзісаў» для выступлення, як ён ужо пакінуў 
Беларусь і прызямліўся ў Варшаве.

«У Польшчы мне шанцуе. То валанцёры дапамогуць, то 
беларусы. Праўда, пакуль на працу не магу ўладкавацца і 
ў лагеры трэба жыць. У Варшаве хаджу на ўсе мітынгі і 
акцыі ў падтрымку Беларусі. Хачу, каб ад мяне быў толк, 
не так, што я з’ехаў, як некаторыя часам, і пра ўсё забыўся. 
«Перагарнуў старонку». Не. Я нічога не забыўся. Мяне, 
натуральна, выбіла з каляіны, што мяне проста выціснулі 
з краіны, як і многіх актыўных беларусаў. Але я хачу вяр-
нуцца. Я хачу набрацца досведу ў Польшчы, як тут усё 
працуе, і вярнуцца на радзіму. Толькі ў турме я сядзець не 
хачу», – падсумаваў Дзмітрый Літвін.

 
Дзмітрый Літвін на адной з акцый у падтрымку Беларусі.

«У бюлетэнях  
ставілі птушачкі з галавы»

Дзмітрый Літвін расказвае, што ў 2010 годзе трапіў у выбарчую камісію і ўдзельнічаў у фальсіфікацыях. «Думаў: можа, так і трэба». У 2020 годзе ён ужо галасаваў 
за Святлану Ціханоўскую, трапіў у рукі АМАПа і ГУБАЗіКа і далучыўся да забастоўкі.

ФУТБОЛ

БАТЭ пераследуе лідара
Прайшоў 13-ы тур чэмпіянату Беларусі па футболе.

Салігорскі «Шахцёр» працягвае здзіўляць у гэтым 
першынстве – каманда ў 12 матчах атрымала столькі 
ж перамог.

Вынікі ўсіх гульняў тура: «Мінск» – «Энергетык-
БДУ» (Мінск) – 2:1, «Нёман» (Гродна) – «Славія» 
(Мазыр) – 2:2, «Слуцк» – «Шахцёр» (Салігорск) – 
1:4, «Дынама» (Брэст) – «Смаргонь» – 2:2, «Віцебск» 
– «Рух» (Брэст) – 0:0, «Тарпеда-БелАЗ» (Жодзіна) 
– «Спадарожнік» (Рэчыца) – 2:0, «Гомель» – «Іслач» 
(Мінскі раён) – 2:0, «Дынама» (Мінск) – БАТЭ 
(Барысаў) – 0:2.

Турнірная табліца
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Шахцёр 13 13 0 0 31–6 39
БАТЭ 13 10 2 1 28–10 32
Рух 13 7 4 2 22–11 25
Гомель 13 7 3 3 27–13 24
Дынама (Мн) 13 7 2 4 21–9 23
Мінск 13 5 4 4 19–22 19
Віцебск 13 4 7 2 14–8 19
Дынама (Бр) 13 4 7 2 14–8 19
Тарпеда-БелАЗ 13 5 3 5 14–18 18
Энергетык-БДУ 13 4 3 6 15–16 15
Іслач 13 4 2 7 17–23 14
Слуцк 13 2 5 6 12–22 11
Славія 13 2 3 8 14–24 9
Нёман 13 1 5 7 10–20 8
Смаргонь 13 1 3 9 7–30 6
Спадарожнік 13 1 1 11 6–31 4

Фота: fcbate.by.
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К А Л Е Й Д А С К О П

ПА ЗА ГУЛЬН Й

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫ АВАНКА

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.
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ШАХМАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШЫХ  ВУСНА

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

6  гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір АН АРОВ :
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

ФУТБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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МАЗАІКА

МАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі ом друку». ЛП №9 106 ад 0.04.2004.  Пр т Незалежнасці, 79 1, 22001 , г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.0 .2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. ы раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ дУХО НАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр Л ПСК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

Працяг. Пачатак у  3-62.
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае Дынама  дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека

Влад м р ПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯНЕРЫ

ЧАСТНАЯ ИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВ ТЛАНІ .

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМ  гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВ ТЛАНІ .

ЦІКАВА

ПОЛЕЗНО ЗНАТЬ ГРОМКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги из яли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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П О Ш Т А

КАЛОНКА 
АЛЕСЯ НЯ ВЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА ЧЫТАЧ

ПРАШУ СЛОВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРТИНА ИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил АПОЛ СКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась Б ЛАВАЦКІ. 
Магіл .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід фімавіч 
БАРА Н НАК, дзіця 

вайны, вет ран працы.
Мінск.

НА ЗАМЕТКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

оя КР ГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОЛЕЛО!

ЕСТЬ ВОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛ НИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.М Ы ЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫЙ ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль Ж КОВІ , сябра Саюза 
беларускіх пісьменніка .

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІ .

З ПОШТЫ ГАЛО НАГА РЭдАКТАРА

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІ . в.Бара ляны Мінскага ра на.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Параду дам  
для ўсіх:  
не ігнаруйце кніг!

У прыдарожнай кавярні паблізу 
Віцбска злодзей украў у муж-
чыны сумку. Рэчы зламыснік 
забраў, а кнігу, якая знаходзілася 
ў сумцы, выкінуў. Якраз у кнізе 
былі купюры…
У ахоўнікаў парадку
Шмат цяпер падобных спраў…
Паказаў зладзюга хватку –
У мужчыны сумку ўкраў.
Не баяўся злыдзень Бога,
Не палохала турма.
Незвычайнага нічога
Тут, здавалася б, няма.
Чалавек той нехарошы
(Ды і з кумпалам пустым)
Спадзяваўся ў сумцы грошы
На прапой знайсці затым.
Перабраў рыштунак нечы,
Але ў сумцы, як назло,
Ён агледзеў толькі рэчы – 
Грошай быццам не было.
Рэчы ён узяў, вядома:
Прыгадзяцца ўсё ж яны,
Бо адна сарочка дома
І адны ўсяго штаны.
Кніга нейкая ляжала
Сумкі гэтае на дне.
«З кнігі, – думаў, – толку мала,
І яна не трэба мне».
Бо чытаў жа толькі ў школе,
Як загадваў педагог,
А затым ужо ніколі
На чытво глядзець не мог,
Толькі ў рукі браў газеты,
Як хадзіў у туалет.
Словам, невук злодзей гэты,
Хоць і хітры прайдзісвет,
У яго заўжды на мэце,
Як здабыць сабе мільён.
Так што кнігу тую ў смецце
Па дарозе кінуў ён –
Там паперы да халеры.
І прыйшла пара, калі
Нашы міліцыянеры
Злыдня-злодзея знайшлі.
Толькі ўжо ў пракуратуры
(Хоць ты падай, хоць ты стой!)
Ён даведаўся: купюры
Акурат у кнізе той,
Што на дне ляжала сумкі,
І захоўваў гаспадар.
Ахапілі злыдня думкі,
І зрабіўся чорным твар.
«Пагартаў бы, – думаў, – кнігу –
Быў бы кумам каралю…»
Ну а так ён мае фігу,
Будзе кланяцца рублю.
Што параіць чалавеку?
Што цяпер рабіць яму?
Джгаць штодня ў бібліятэку,
Як пасадзяць у турму.
                 ***
Мне здаецца, для маралі
Не патрэбна лішніх слоў:
Хай бы людзі лепш не кралі.
І пацвердзілася зноў
Залатая думка тая,
Што карысці многа з кніг
Для таго, хто іх гартае,
Больш – калі чытае іх…

Разлучніца
– А столькі шмат было сяброў!
Знаёмых – да халеры!
Я безліч меў сустрэч, размоў
І ў скверы, і ў кватэры.
Сядзелі часам да відна,
Было і сутак мала.
І ўсё цяперака яна,
Праклятая, забрала.
Адзін, як вока ува лбе,
Душа слязамі плача,
І ненавіджу сам сябе…
– «Яна» — гарэлка?
– Дача.

Глухі каньяк
У жыцці папіўшы ўволю,
«Не!» сказаў я алкаголю.
Ды чамусьці выйшла так,
Што зусім глухі каньяк…

Американская авиакомпания United Airlines 
(UA) заключила контракт на закупку 15 сверх-
звуковых пассажирских самолетов Overture. 
Такие самолеты разрабатывает фирма Boom 
Supersonic из Денвера. Предполагается, что 
первый полет состоится в 2026 году, а перевоз-
ки пассажиров начнутся в 2029-м.

Это сообщение пресс-службы United 
Airlines в начале июня облетело мир даже с 
еще большей, чем сверхзвуковая, скоростью 
и вызвало приступы острой ностальгии у тех 
поклонников авиации, которые еще помнят 
британо-французские «Конкорды» и советские 
Ту-144. «Конкорды», в частности, летали из 
Европы в США и обратно через Атлантику с 
1976-го до 2003 года.

Престижный, но экономически 
провальный проект

Вначале казалось, что у таких пассажир-
ских самолетов большое будущее. В 60-е годы 
прошлого века крупнейшие авиакомпании 
мира стояли в очереди, чтобы пополнить свой 
парк сверхзвуковыми лайнерами. Одни ждали 
начала выпуска «Конкордов», другие ориенти-
ровались на модель SST, которую разрабатывал 
американский Boeing. А немецкая Lufthansa 
разместила заказы по обе стороны Атлантики. 
Считалось, что в 1970-е годы едва ли не на все 
дальние дистанции пассажиры будут летать на 
сверхзвуковых воздушных судах.

Но вышло, как известно, иначе. Потратив 
миллиарды на опытно-конструкторские раз-
работки, в 1971 году Boeing вообще тихо отка-
зался от своего проекта. Французы и англича-
не свои «Конкорды» все-таки строить стали, 
как СССР – Ту-144. Европейцы построили в 
общей сложности 20 сверхзвуковых самоле-
тов, авиазавод в Воронеже выпустил 16.

Но с самого начала и там и тут речь шла 
исключительно о престиже – с экономиче-
ской точки зрения проект был провальный. 
13 «Конкордов» в авиапарках Air France и 
British Airways летали с убытком и постоянно 
нуждались в дотациях. В 2003 году их сняли 
с эксплуатации. Советский Ту-144 регулярно 
перевозил пассажиров еще меньшее время – с 
ноября 1977-го до лета 1978 года. 26 июня 1999-
го он летал последний раз.

С аэродинамикой не поспоришь
Основные причины бесславного заверше-

ния первой эры сверхзвуковой пассажирской 
авиации связаны с аэродинамикой: на скоро-
сти, близкой к скорости звука, возникает удар-
ная волна, которая превращается в звуковую 
и сопровождает самолет на протяжении всего 
его полета на сверхзвуковой скорости. По этой 
причине пассажирским самолетам запрещено 
летать над сушей на такой скорости.

Кроме того, при взлете такой лайнер про-
изводит обусловленный его конструкцией 

огромный шум и потребляет в несколько 
раз больше горючего, чем обычный само-
лет. Это уже и тогда считалось серьезным 
недостатком, а теперь – и подавно. Поэтому 
сообщение о том, что United Airlines, чет-
вертая по величине авиакомпания в мире, 
решила купить 15 сверхзвуковых самолетов 
Overture и оставила за собой возможность 
дозаказать еще 35, произвело настоящую 
сенсацию и было воспринято как прорыв в 
возвращении к эре сверхзвуковой пассажир-
ской авиации.

При этом, правда, United Airlines выдвину-
ла существенное условие: будущие самолеты 
Overture должны отвечать высоким требова-
ниям авиакомпании в том, что касается без-
опасности, экономичности и экологичности 
полетов. В подтверждение серьезности своих 
намерений UA уже перечислила фирме Boom 
аванс, не уточнив его сумму.

Расход топлива –  
решающий фактор

Первый испытательный полет намечен на 
2026 год, а предположительно с 2029-го самоле-
ты Overture начнут перевозить пассажиров United 
Airlines со скоростью, в 1,7 раза превышающей 
скорость звука. Это значительно медленнее, чем 
«Конкорд», который развивал скорость в 2,02 
Маха. Но тем не менее на таком самолете можно 
будет долететь из Нью-Йорка во Франкфурт-на-
Майне не за восемь часов, как сейчас, а за четыре.

Правда, «Конкорд» вмещал 100 пассажи-
ров, а в Overture будет только от 50 до 60 
посадочных мест. При этом выбросы СО2 в 
расчете на каждого пассажира окажутся в 3–5 
раз больше, чем на ту же дистанцию на совре-
менном дозвуковом самолете, подсчитали в 
Международном совете чистого транспорта 
(International Council on Clean Transportation, 
ICCT), а расход топлива – в 5–7 раз.

Топливо – решающий фактор. Концерн 
Boom обязался сконструировать Overture так, 

чтобы этот самолет – первым в транспортной 
авиации – мог летать полностью на синте-
тическом экологически нейтральном горючем 
(Sustainable Aviation Fuel, SAF). Такого топлива, 
однако, пока производится очень мало, и сто-
ит оно намного дороже авиационного керо-
сина. И тем 15 самолетам Overture, которые 
заказала United Airlines, подсчитали в ICCT, 
понадобится к концу этого десятилетия вдвое 
больше SAF, чем его будут производить к тому 
времени во всех странах ЕС вместе взятых.

Многие, впрочем, сомневаются, что такие 
самолеты вообще когда-либо поднимутся в 
воздух. Так, аналитик консалтинговой ком-
пании Teal Group Ричард Абулафиа считает, 
что сообщение пресс-службы United Airlines о 
заказе самолетов у производителя Boom – это, 
скорее, рекламный трюк.

«Либо провал, либо изменим мир»
Бернд Либхард, эксперт по сверхзвуковым 

самолетам из Немецкого центра аэрокосмиче-
ских исследований в Гамбурге, видит в заявле-

нии United Airlines попытку повысить доверие 
к стартапу из Денвера.

Но скоро станет ясно, способна ли фирма 
Boom оправдать ожидания: в конце этого или 
в начале будущего года должен состояться 
первый испытательный полет одноместного 
пробного XB-1 – первого в мире созданно-
го частной фирмой сверхзвукового самолета. 
XB-1 служит основой концепции Overture.

Планы United Airlines удивили многих 
экспертов еще и потому, что совсем недав-
но другая американская фирма, потратив 
полтора десятка лет и примерно миллиард 
долларов, свернула свои многообещающие 
планы создания сверхзвуковых самолетов. 
Aerion Supersonic собиралась – в партнерстве 
с Boeing – построить для начала 12-местный 
сверхзвуковой бизнес-джет, а позднее начать 
выпускать и сверхскоростные пассажирские 
самолеты. Для начала конкретной работы, 
однако, требовались инвестиции в три мил-
лиарда долларов, вкладывать которые никто 
не захотел.

Подобная участь может постигнуть и ком-
панию Boom, считает Ричард Абулафиа: «Если 
уж у фирмы Aerion Supersonic с ее убедительной 
концепцией не получилось, то что говорить о 
других?» Сознает наличие риска и глава Boom 
Блейк Шолл: «Мы либо потерпим провал, либо 
изменим мир».

(DW)

ЗНАЕТЕ ЛИ ВЫ?.. СЕКРЕТЫ КРАСОТЫ

Всем известно, что смеяться – 
полезно. Многие источники утверж-
дают, что смех реально продлевает 
жизнь, но что говорит об это наука? 
Правда это или очередной миф?

Последние достижения в области 
медицины и физиологии человека 
действительно доказывают благо-
приятное влияние смеха на здоро-
вье. Итак, рассмотрим подробнее все 
положительные факторы.

1. Смех – отличный способ отдо-
хнуть. Когда мы смеемся, наши 
мышцы расслабляются, выделя-
ется гормон радости – эндорфин, 
что регулирует работу эндокринной 
системы, препятствует стрессу и 
даже снимает болевой синдром. При 
этом 5 минут смеха приравнивают к 
40 минутам отдыха.

2. Смех помогает бороться с невро-
зами, хронической усталостью и стрес-

сами. Смехотерапию активно использу-
ют при лечении депрессии! Так что грех 
не воспользоваться таким естествен-
ным антидепрессантом.

3. Смех активизирует кровообра-
щение на лице и тренирует лицевые 
мышцы, что оберегает кожу от ран-
них морщин и преждевременного 
старения. Кожа всегда находится 
в тонусе благодаря самомассажу и 
долго остается молодой.

4. Исследования показали, что 
продолжительный смех даже укре-
пляет иммунитет, а также увеличи-
вает содержание в крови иммуно-
глобулина А, который способствует 
защите от сезонных ОРВИ.

5. Смех – отличный дренажный 
массаж для дыхательной системы. 
Благодаря смеху органы дыхания 
очищаются от слизи, улучшается 
газообмен.

6. И вишенка на торте: смех помо-
гает бороться с лишним весом! Ведь 
во время активного смеха сжигает-
ся достаточно большое количество 
калорий. 

Так что смейтесь почаще, живите 
долго и будьте здоровы!

Летняя жара – испытание для ног
Многие впервые сталкиваются с отеками именно в это время.

Проблема усугубляется, если в анамнезе име-
ются варикоз, болезни почек, сердца и сосудов, 
беременность, гормональный сбой или накануне вы 
употребляли алкоголь, вредную пищу и т.д.

Какой должна быть помощь при отеках? 
Вот что говорит об этом на своей странице 
в «Инстаграме» известный белорусский флеболог 
Денис Мазынский.

– Если пациент имеет какие-либо заболевания, следствием которых 
является отек ног, то необходимо лечение и контроль данного заболева-
ния, – предупреждает Мазынский. – Только врач может рекомендовать 
средства, необходимые к применению.

Если ноги летом отекают при беременности, вопрос, что делать, дол-
жен решаться с врачом, ведущим будущую маму.

Мои советы, если ноги отекают именно в жару:
1. «Ноги вверх!». Лежа, поднимите ноги вверх, положите на возвыше-

ние. Происходит отток крови, облегчается работа венозных клапанов. 10 
минут, и так несколько раз в день.

2. Контрастный душ для ног.
3. В жару соблюдайте водный баланс: пейте обычную чистую воду.
4. Двигайтесь в течение дня: прогулка, гимнастика для ног.
5. Носите удобную обувь.
6. Сократите потребление нездоровой жирной, соленой, острой пищи 

и, конечно, алкоголя. Больше фруктов и овощей. Они помогут вывести 
лишнюю жидкость из организма.

7. Витамины и минералы. От отеков нужен в первую очередь калий, 
так как в жару он выводится с потом, а также магний и кремний – веще-
ства, необходимые для сердца и сосудов.

8. Противоотечные мази, гели, кремы.
Все эти рекомендации не отменяют визита к флебологу! 

Смех продлевает жизнь

Сверхзвуковые пассажирские лайнеры:  
новая эра или несбыточные мечты?

Давно перестали летать британо-французские «Конкорды» и советские Ту-144. Американская компания United Airlines, 
однако, планирует возродить пассажирскую сверхзвуковую авиацию. Реальны ли такие планы?

Так представляют себе новый сверхзвуковой самолет конструкторы фирмы Boom.

Supersonic XB-1 должен стать первым сверхзвуковым самолетом, построенным частной фирмой.

Так мог бы выглядеть салон Overture.


